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II Riigikogu koosolek 30. märtsil 1925. a. 
kell 5. p. 1. 

Kokku on tulnud 79 Riigikogu liiget. 
Walitsuse looshis: Riigiwanem J. 

Jaakson, siseminister K. Einbund, sõjami
nister J. Soots, wälisminister K. R. Pusta, 
rahaminister L. Sepp, teedeminister K. 
Wirma, töö-hoolekandeminister Chr. 
Kaarna, põllutööminister A. Kerem, hari
dusminister H. B. Rahamägi, kohtuminis
ter R„ Gabrel, riigikassa juhataja P. Öpik, 
terwishoiu peawalitsuse juhataja A. Mõt
tus, wälisministeeriumi administratiiw 
osakonna juhataja H. Markus. 

P ä e w a k o r d : 

1. Riigiteenijate ametsõitude tasusea
duse muutmise seadus — redaktsiooni 
kommisjoni ettepanek. . 

2. Kohtumaksude ja -kulude seaduse 
muutmise ja täiendamise seadus — re
daktsiooni kommisjoni ettepanek. 

3. Wiljandi linna administratiiw-piir-
konna laiendamise seadus — redaktsiooni 
kommisjoni ettepanek. 

4. Petseri maakonnast ehitus- ja küt
tepuude wäljaweo keelu seadus — re
daktsiooni kommisjoni ettepanek. 

5. Eesti wabariigi kulude ja tulude 
eelarwe 1925. a. — II lugemisel. 

Koosolekut juhatab abiesimees M. 
Martna, pärast esimees J. Tõnisson. 

Sekretääri kohal sekretäär T. Kalbus, 
wahepeal abisekretäär J. Puskar. 

Koosolek algab kell 5.15 min. 

1. Päewakorra Juha ta ja M. M a r t -
täiendamine, n a: Awan Riigikogu 

koosoleku. Päewakord 
on Riigikogu liikmetele kätte saadetud. 

R. P e n n o (as.): Lugupeetud Riigi
kogu liikmed! Teen ettepaneku päewa-
korda täiendada, wõttes kaitseliidu heaks 
wõetawa maksu seaduse täiendamise sea
dus wiiendaks päewakorra-punktiks. Ni
melt on selgunud, et kaitseliidu heaks 
wõetawa maksu seaduses on wäike puu
dus sees, mis selles seisab, et pole mingi
sugust wabastamise korda ette nähtud 

ka sarnastel juhtumistel, kus see häda-
tarwilik on. Kinniswara pealt näiteks 
tuleb maal maksta wäikestel maapidaja-
tel — popsidel — ka sel korral, kui nad 
hoolekande all on. Sarnasel korral on 
harilikult riigile maksnud walla omawa
litsusea. Kuid Wiimaste eelarwe on se
dawõrd koormatud, et see ootamata 
maks lööks nende eelarwe segi. Selle
tõttu oleks tarwilik, et kaitseliidu heaks 
wõetawa maksu seadust parandataks. 
Minu poolt on esitatud wäike nowell — 
kas ta just sel kujul Riigikogus wastu-
wõetaw on, nagu minu poolt esitatud, 
aga et sellele käiku anda, teen ettepaneku 
kaitseliidu heaks wõetawa maksuseaduse 
muutmise seadus päewakorda wõtta. 

S e k r e t ä ä r T. K a l b u s : Härra 
Penno ettepaneku kohta wõiksin ma tä
hendada järgmist: kodukord näeb ette, 
kui Riigikogu liikme poolt esitatud sea-
duselnõu puhul Riigikogu juhatust palu
takse seda kommisjoni anda, siis on- see 
wõimalik. Käesolew seaduseelnõu on 
juhatuse otsusega wastawa soowiawal-
duse põhjal antud rahaasjanduse kommis
joni, nii et selle päewakorda wõtmine 
oleks asjatu. 

R. P e n n o (as.): Wõtan oma ette
paneku tagasi. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Rkl. 
Penno wTõtab oma ettepaneku tagasi, 
seega jääb ainult rkl. Oja ettepanek, 
wõtta esimeseks päewakorra-punktiks 
kommisjonide täiendawad walimised. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on p ä e w a k o r d s e l l e 
t ä i e n d u s e g a w a s t u w õ e t u d . 

2. Teadaandmine S e k r e t ä ä r T. 
kommisjonidesse K a l b u s : Kommisjo-
antud seadused- uidesse on antud järg-

nõude kohta. mised seaduseelnõud: 
1. Omawalitsustea riigi summadest 

awanside andmise seadus — rahaasjan
duse kommisjoni. 

2. Kaitseliidu heaks wõetawa maksu 
seaduse täiendamise seadus — rkl. R. 
Penno ettepanek — rahaasjanduse kom
misjoni. 
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3. Kaitsewäelaste ja nende perekon
dade pensioniseaduse muutmise seadus 
— rkl. H. Laretei ettepanek — riigikaitse 
kommisjoni. 

3. Kommisjonide 
täiendawad 
walimised. 

J u h a t a j a M. 
M a r t n a : Rkl. Oja 
poolt on ettepanek, 
walida riigi 1925. aasta 

eelarwe ühtlustamise kommisjoni rkl. 
Kukk'e asemele rkl. Maaker. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on r k l . M a a k e r t ä h e n d a t u d 
k o m m i s j o n i w a l i t u d . 

4. Riigiteenijate 
ametsõitude ta
suseaduse muut-
mise seadus — 

redaktsioon. 

R e d a k t s i o o n i 
k o m m i s j o n i a r u 
a n d j a O. G u s t a w -
s o n k a n n a b e t t e 
j a n ä h t a w a e n a 
m u s e g a w õ e t a k 

s e w a s t u r e d a k t s i o o n i k o m -
m i s j o n i p ä r a n d u s. 

Redaktsiooni kommisjon paneb Riigi
kogule ette wastu wõtta „Riigiteenijate 
ametsõitude tasuseaduse muutmise sea
duse" lõpulik redaktsioon Riigikogu poolt 
kolmandal lugemisel wastuwõetud kujul 
ühes järgmiste muudatustega: 

1. Wiimane lõige: punkt c lõpusõnad: 
„ning 8.—14. astme palgasaajaile kohtu
nikkudele" makswuseta, p. o. k a o t a 
w a d makswuse. 

5. Kohtumaksude 
ja -kulude sea
duse muutmise 
ja täiendamise 

seadus — redakt
sioon. 

R e d a k t s i o o n i 
k o m m i s j o n i a r u 
a n d j a O. G u s t a w -
s o n k a n n a b e t t e 
j a e r a l d i h ä ä l e 
t a m i s e l w õ e t a k s e 
w a s t u n ä h t a w a 

e n a*m u s e g a r e d a k t s i o o n i k o m 
m i s j o n i p a r a n d u s e d 1 j a 2. 

Redaktsiooni kommisjon paneb Riigi
kogule ette wastu wõtta „Kohtumaksude 
ja -kulude seaduse muutmise ja täienda
mise seaduse" lõpulik redaktsioon Riigi
kogu poolt kolmandal lugemisel wastu
wõetud kujul ühes järgmiste muudatus
tega: 

1. I osa teine lõige: § 2004 p. 2 maks
wuseta, p. o. § 2004 p. 2. k a o t a b maks
wuse. 

2. III osa p. a) ja b): mis I astme, p. o. 
mis e s i m e s e astme. 

6. Wiljandi linna R e d a k t s i o o n i 
administratiiw- k o m m i s j o n i a r u -

piirkonna laien- a n d j a O. G u s t a w -
damise seadus — s o n k a n n a b e t t e 

redaktsioon. j a n ä h t a w a e n a 
m u s e g a w õ e t a k s e 

w a s t u ' r e d a k t s i o o n i k o m m i s 
j o n i e t t e p a n e k . 

Redaktsiooni kommisjon paneb Riigi
kogule ette wastu wõtta „Wiljandi linna 
administratiiw-piirkonna laiendamise sea
duse" lõpulik redaktsioon Riigikogu poolt 
kolmandal lugemisel wastuwõetud kujul 
ilma muudatusteta. 

7. Petseri maa- R e d a k t s i o o n i 
konnast ehitus- k o m m i s j o n i a r u -
ja küttepuude a n d j a O. G u s t a w -

wäljaweo keelu s o n k a n n a b e t t e 
seadus — re- j a e r a l d i h ä ä l e -

daktsioon. t a m i s e l w õ e t a k s e 
w a s t u n ä h t a w a 

e n a m u s e g a r e d a k t s i o o n i k o m 
m i s j o n i p a r a n d u s e d 1—3. 

Redaktsiooni kommisjon paneb Riigi
kogule ette wastu wõtta „Petseri maa
konnast ehitus- ja küttepuude wäljaweo 
keelu seaduse" lõpulik redaktsioon Riigi
kogu poolt kolmandal lugemisel wastu
wõetud kujul ühes järgmiste muudatus
tega: 

1. § 1, kolmas rida: wineeri- ja tiku-
tööstuses, p. o. wineeri- n i n g tikutöös-
tuses. 

2. § 1 wiimane lõige järgmiselt wastu 
wõtta: „Petseri maakonna piiriäärsete 
waldade elanikud wõiwad Petseri maa
konnast wälja wedada ehitus- ja kütte
puid endi majapidamiste tarwidusteks 
selle wallawalitsuse tunnistuse alusel, kus 
elab puumaterjaali tarwitaja." 

3. § 2, esimene rida: süüdlasi selle 
seadus rikkumises, p. o. k ä e s o l e w a 
s e a d u s e r i k k u j a i d . 

8. Eesti waba- J u h a t a j a M. Mart -
riigi kulude ja na: Lõpusõna on aru-
tulude eelarwe andjal. 
1925.aastaks— VIII e e l a r w e - k o m -

II lugemisel. m i s j o n i k a a s a r u -
a n d j a K. T o n k m a n : 

Teedeminister tähendas, et raudteede-
walitsuse ülema abi sellepärast maha 
kustutati, et raudteewalitsused ühen
dati ja sellepärast ei leidnud kommis
jon enam tarwiliku olewat ülema abi 
alles jätta. Edasi tähendas härra minis-
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ter, et kommisjon olewat isiklikkudel põh
justel mõne ametniku koosseisust maha 
kustutanud. Minu teada seda ei ole olnud. 
Küll on aga minul teada, et isiklikkudel 
põhjustel, kus mõnda isikut tahetakse 
ametisse panna, on mõni ametala asuta
tud. Nii et need põhjendused härra mi
nistri poolt pole õiged. Mis puutub üldse 
nendesse täiendawatesse ettepaneku
tesse, mis härra ministri poolt tehti, siis 
ei saa mina kommisjoni nimel nendega 
ühineda ja waidlen nende ettepanekute 
wastu. Mis aga puutub raudtee ühenda
misesse üldse, siis ei saa ka sellega ma 
kommisjoni nimel ühineda. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Teedemi
nisteeriumi eelarwe asjus on järgmised 
ettepanekud tulnud. Teedeministri poolt: 
,,Ptk. I. Keskasutus, § 1 palgad, suuren
dada 226.800 marga wõrra, wõttes teede
ministeeriumi keskasutuse koosseisu 1 
nõunik, palgaga 25.200 mk. (palk on 9 
kuu eest arwatud)"; 2) „Ptk. II. Riigi
raudteede walitsus. § 1 palgad, suuren
dada 205.200 marga wõrra, wõttes raud-
teewalitsuse koosseisudesse üks tee- ja 
ehitusjaoskonna ülema abi, palgaga 11.700 
mk., üks tee- ja ehitusjaoskonna ülema 
abi, palgaga 9.900 mk. (palk on 9^ kuu 
eest arwatud, sest nende palk on eelar-
wes kunni 1. IV 25. juba sees)"; 3) „Ptk. 
II. Riigiraudteede walitsus. § 1 palgad 
suurendada 121.500 marga wõrra, wõttes 
raudteewalitsuse koosseisudesse üks jaos
konna juhataja, palgaga 13.500 mk. (palk 
on 9 kuu eest arwatud)"; 4) „ptk. II. Riigi
raudteede walitsus. § 1 palgad, suuren
dada 102.600 marga wõrra, wõttes raud
teewalitsuse koosseisudesse üks liinire-
wident, palgaga 10.800 mk. (palk on 9^2 

kuu eest arwatud)." 
Siis on rkl. Pool'i poolt ettepanek teh

tud: „Suurendada raudteewalitsuse eelar-
wet: § 1 palgad — 1.766.000 mk., § 2 — 
ametsõidud, 100.000 mk., § 3 — ametnik
kude ja teenijate toetus — 94.000 mk., § 7 
— juriidiline abi ja kohtukulud, 112.000 
mk., § 8 — kantseleikulud 344.000 mk., 
§ 9 — majapidamine 544.000 mk., kokku 
2.960.000 mk. Laia- ja kitsarööpaliste 
teede walitsused 1925. aastal ühendamata 
jätta." 

Panen teedeministeeriumi eelarwe 
juurde tehtud ettepanekud selles järje
korras hääletamisele, nagu ma nad ette 
kandsin. 1) teedeministri ettepanek: „Ptk. 
I. Keskasutus. § 1 palgad suurendada 
226.800 marga wõrra, wõttes teedeminis
teeriumi keskasutuse koosseisu üks nõu

nik, palgaga 25.200 mk." ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 2) Tee
deministri ettepanek: „Ptk. II. Riigiraud
teede walitsus. § 1 palgad suurendada 
205.200 marga wõrra, wõttes raudteewa
litsuse koosseisudesse üks tee- ja ehitus
jaoskonna ülema abi, palgaga 11.700 mk., 
üks tee- ja ehitusjaoskonna ülema abi, 
palgaga 9.900 mk.". ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . 3) Teede
ministri ettepanek: „Ptk. II. Riigiraudteede 
walitsus. § 1 palgad suurendada 121.500 
marga wõrra, wõttes raudteewalitsuse 
koosseisudesse üks jaoskonna juhataja, 
palgaga 13.500 mk." (H ä ä 1 e t a t a k s e.) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . 4) Teede
ministri ettepanek: „Ptk. II. Riigiraudteede 
walitsus. § 1 palgad suurendada 102.600 
marga wõrra, wõttes raudteewalitsuse 
koosseisudesse üks liini rewident, palgaga 
10.800 mk." ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d . Siis on rkl. Pool'i 
ettepanek: „Suurendada raudteewalitsuse 
eelarwet: § 1 palgad — 1.766.000 mk., § 2 
ametsõidud — 100.000 mk., § 3 ametnik
kude ja teenijate toetus — 94.000 mk., § 7 
juriidiline abi ja kohtukulud — 112.000 
mk., § 8 kantseleikulud — 344.000 mk., 
§ 9 majapidamine — 544.000 mk. Laia- ja 
kitsarööpaliste teede walitsused 1925. a. 
ühendamata jätta." ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . (B. E l l 
m a n , is.: P a l u k s i n ä r a l u g e d a . — 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Ettepaneku poolt on 
25 häält, wastu 13, s e e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . Panen aru
andja poolt ettekantud teedeministeeriumi 
eelarwe-osa ühes wastuwõetud paran
dustega hääletamisele. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
t e e d e m i n i s t e e r i u m i e e l a r w e -
o s a w a s t u w õ e t u d . 

K a a s a r u a n d j a K. T o n k m a n : 
Teedeministeeriumi eelarwe juurde kuu
luwad riigi 1925. aasta eelarwe lisas ette
nähtud laewasõiduameti ja sadamatehaste 
eelarwed. (loeb): Lisa riigi 1925. a. eel
arwe juurde. Laewasõiduamet. (Waata 
lisa nr. 4, weerg 43.) 

K. K o r n e l (rhw.): Teedeministee
riumi aruandja luges ette weel teedemi
nisteeriumi abi-ettewõtted, mis paiguta
tud eelarwe lõppu. Eelarwe arutamine 
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on senni sündinud selles korras, et cel-
arwc üksikud osad ette loetakse selles 
järjekorras nagu nad trükitud on. Kui 
meie nüüd tahaksime arutama hakata 
teedeministeeriumi abi-ettcwõtetc eelar-
weid, siis kalduksime meie kõrwale sel
lest korrast, millest meie igal aastal kind
lasti kinni oleme pidanud. Sellepärast 
teen ettepaneku teedeministeeriumi abi-
ettewötete eelarweid arutama hakata 
alles siis, kui järg sinna jõuab trükitud 
eelarwes, praegu aga tuleks arutamisele 
wõtta wälisministeeriumi eelarwe, mis 
järjekorras. 

K a a s a r u a n d j a K. T o n k m a n : 
Selle korra järele oleme meie alati eelar
weid arutanud ja ka „Riigi Teatajas" on 
see nii wälja kuulutatud. Ka olen mina 
mitme kommisjoni liikme käest selle 
kohta järele küsinud ja läinud aasta prak
sises oli see samuti. Teen ettepaneku 
see eelarwe wastu wõtta, sest see on 
üks osa teedeministeeriumi eelarwest. 

K. K o r n e l (rhw.): Ma juhin tähel-
panu weel selle peale, et teedeministee
riumi abi-ettewõtetega ei ole teedemi
nisteeriumi eelarwe weel läbi, waid peale 
selle on weel erakorralised kulud ja ope-
ratsioonifondid. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Rkl. Kör
neri poolt on ettepanek tehtud teedemi
nisteeriumi abi-ettcwõtete eelarwe aru
tamine ära jätta. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Ill-da e e l a r w e - k o m m i s j o n i 
k a a s a r u a n d j a J. J a a n i s (loeb): 
Wälisministeerium. (Waata lisa nr. 3, 
weerg 24—25.) 

K a a s a r u a n d j a J. J a a n i s : Li
sandusena siinjuures pean tähendama, 
et wälisministeeriumi eelarwe käesolewal 
aastal wõrreldes eelmise aastaga, on kas
wanud 3 ^ miljoni wõrra. See kaswa
mine on tekkinud peaasjalikult wälisesi-
tuste arwel, nimelt wälisesituste palkade 
arwet 1 miljoni wõrra ja § 9 — majapida
mise kulude — arwel 2 miljoni wõrra. 
See kaswamine on tingitud sellest, et wä-
lisesitustes on mõne üksiku esituse pal
gad, nimelt Berliinis, Riias ja Warssawis 
kõrgendatud elukalliduse tõttu. Berliinis 
koefitsient on tõstetud 3 pealt 3% peale, 
Warssawis 2 ^ pealt 3 peale ja Riias 2 
pealt 2% peale. Samuti on tõstetud maja
pidamise arwel eelarwet 2 miljoni wõrra 
samadel põhjustel, mil palkasidki. Wälis

ministeeriumi eelarwe arutamise juures 
selgus, et meil on praegu 18 esitust wälis-
riikides, nendest 8 saatkonda, kuna teised 
kuuluwad konsulaatide ja teiste esituste 
hulka. Üksikasjaliselt peatati kommisjo-
nis ka meie wälisesituste arwu juures, 
ning kommisjoni arwates ja pärastpoole 
ka wälisministri ja Wabariigi Walitsuse 
nõusolekul otsustati käesolewal aastal 
Itaalias iseseisew saatkond ära kaotada 
ja ühendada ühe suurema Lääne-Euroopa 
saatkonnaga, nimelt saatkonnaga Pariisis, 
nii et jääks praegu Itaalia saadiku ase
mele ainult nõuniku koht. 

Samuti oli kommisjonis jutt ka Amee
rika esitusest. Wälisministri seletuse jä
rele selgus, et on selleks põhjusi, et käes
olewaks aastaks Ameerikas wälisesitus 
alles jääks. 

Teistsuguseid küsimusi ja seisukohti 
wälisministeeriumi eelarwe arutamisel 
esile ei toodud, sellepärast teen ette
paneku wõtta wastu II lugemisel wälis
ministeeriumi eelarwe kulud 112.765.000 
marka. 

J u h a t a j a M. M a r t n a: Panen wä
lisministeeriumi eelarwe hääletamisele. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on w ä l i s m i n i s t e e r i u m i 
e e 1 a r w e - o s a w a s t u w õ e t u d . 

(Sekretääri kohale asub abisekretäär 
J. Puskar.) 

I-se e e l a r w e - k o m m i s j o n i k a a s 
a r u a n d j a T. K a l b u s j a I-se e e l 
a r w e - k o m m i s j o n i k a a s a r u 
a n d j a A. P o r m a n k a n n a w a d 
e t t e t ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s t e e -
r i u m i e e l a r w e . (Waata lisa nr. 3, 
weerg 25—28.) 

L. J o h a n s o n (sd.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Kuna eelarwe arutamiseks 
selle tõttu, et eelarwe läbiwaatanast 
kommisjonis on pikendatud täiendawate 
eelarwetega, Riigikogus praegu wähe 
aega on järele jäänud, siis ei saa mina 
puudutada terwet töö-hoolekandeminis-
teeriumi eelarwet, waid piirdun ainult 
ühe osaga, nimelt terwishoiu peawalit-
susega, selle osaga, mille wastu, mina ar
wan, Riigikogus kui ka rahwa keskel 
peaks kõigeterawam rahulolematus wa
litsema. 

Kui meie terwishoiu peawalitsuse eel
arwet waatame, siis näeme, et kõik on 
korras; temal on summad tarwitada. 
Keskasutus saab 31 miljonit. Üldse kulub 
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tcrwishoiu peawalitsnse peäle 57 miljonit 
marka. Temal on olemas peawalitsuse 
juhataja ja abi, osakondade juhatajad, sa
muti tarwilikul arwul ametnikka. 

Kui teie aga teisest küljest hakkate 
jälgima, mis terwishoiu peawalitsus on 
ära teinud, siis teie ei leiaks muud midagi 
kui ainult jutuajamised ajakirjandusega, 
kuna terwe meie. terwishoiu põld täiesti 
söödis on. Rahwa terwishoiu wõi sot-
siaal-hügieeni alal ei ole meil weel kuigi 
palju ära tehtud, kuid seisukord muutub 
igapäewaga enam ja enam ähwardawa-
maks, ja sellepärast on rahwaesitusel ko
huseks siia rohkem oma tähclpanu kin
kida. 

Kuigi terwishoiu peawalitsuse poolt 
tarwilikka andmeid ja õigeid teateid ette 
ei tooda, on meil hoogu wõtmas haigused. 
Iseäranis tiisikushaigus nõuab Eestis iga 
aasta samapalju ohwreid, kuipalju meil 
wabadussõjas inimeste kaotus oli. Sama 
kiirelt ja isegi kiiremini lagunewad laiali 
suguhaigused. 

Laste surewus kaswab. Lepra ehk 
pidalitõbiste haigete arw on meil suur, 
suurem kui kuskil teises Euroopa riigis. 

Missugune seisukord on meie riigis 
terwishoiu poolest, selle kohta mõned 
näited. Näiteks Tartu maakonnas sur-
malehtedel, kus on wastatud küsimiste 
peale, kas arstiabi tarwitati surmatoowa 
haiguse pärast ja kui ei, siis mikspärast, 
leiame käesolewa aasta aprillikuu kohta 
järgmised tähelpanuwäärilised andmed. 
Tartumaal on surnud sel kuul üldse 174 
inimest, wälja arwatud rinnalapsed, neid 
suri 43. Sealjuures on tarwitatud arsti
abi 94 korral, kuna 80 korral on inimesed 
ära surnud, ilma et mingit arstiabi oleks 
saanud. Põhjus on olnud waesus 27 kor
ral, 7 korral lastehaiguste puhul, kes surid 
külgehakkawate haiguste tõttu, ilma et 
oleks arstiabi saanud. Kauguse pärast on 
surnud 10 korral, kuna 43 juhtumisel, kus 
arstiabi ei tarwitatud sel põhjusel, nagu 
märgitud on, et arstiabi kättesaamatu. 
Niisugused on meie terwishoiu olud üldi
selt. 

Meil puudub praegu oma terwishoiu 
korraldus, kuigi terwishoiu peawalitsus 
oleks wõinud seda juba esimestel tege-
wusaastatel wälja töötada. Wiimati on 
mingisugune eelnõu kokku sepitsetud, 
kuid see eelnõu ei leidnud meie Omawa
litsuste poolt heakskiitmist, ja sellejärele 
leiab ka terwishoiu peawalitsus ise, et see 
seaduseelnõu tuleb siiski ümber töötada. 
Kui meil kindel korraldus puudub ja tei

selt poolt ilma korralduseta midagi ära ei 
tehta, siis on arusaadaw, et meil õige 
äärmised nähtused terwishoiu alal ilm
siks tulewad. 

Selle kohta wõiksime mõnesuguseid 
näiteid tuua. Üks haigus, mis meie maal 
eriti laiali lagunenud, on pidalitõbi. We
nemaal oli 1895; a. 1.025 pidalitõbist, Lä
tis oli 1900. a. — 977 ja 1923. a. 362. Meie 
näeme, et seal pidalitõbiste arw on järk
järgult wähenenud. Eestis oli 1914. a. 350 
haiget, Soomes 1919. a., kuigi Soome riik 
on palju suurem, oli 27 pidalitõbist. Root
sis 1923. a. — 37, Saksamaal 1918. a. — 
37, Inglismaal 25 aasta jooksul — 24 hai
get, kes olid registreeritud. Hollandis 19 
haiget 1920. a. ja sellele järgnewatel aas
tatel kõigist 2 haiget juurde tulnud. 

Eestis on 4 leprosooriumi ja nendest 
on weel puudus. 

Kõige selle olukorra juures ei ole meil 
lepraarsti olemas, ja kui palju wäljas wa
balt leprahaigeid liigub, selle kohta meil 
andmeid ei ole, sest üldse terwishoiu ar-
wustik, statistika on meil wäga puudulik. 
Ei ole siis ka imelik, kui niisugused näh
tused ilmsiks wõiwad tulla, et ühes suu
remas leiwaäris on 2 sarnast haiguse juh
tumist ette tulnud. 

Peale selle on tänawu ilmsiks tulnud 
weel pidalitõbi ühes pagariäris pagari 
juures, temal on leitud pidalitõbe batsillu-
seid ninas. See pagar on töötanud kunni 
registreerimise päewani. Minewal aastal 
tapsid ennast ära kaks wenda lepra pä
rast, üks teenis suuremas kirjastusäris, 
teine — sõjawäes. Kust nad lepra on saa
nud ja kellele see on edasi antud, see on 
teadmata. Leiwatehastes on üks pagar 
haiguse teiselt saanud, kes selle katte ka 
suri. Niisuguseid juhtumisi wõib palju 
ette tulla, inimesed sööwad leiba ja nad 
ei wõi arwatagi, missugused haiged, isegi 
pidalitõbised meie leiwa walmistamisest 
osa wõtawad. Kui niisugune on seisu
kord terwise alal pidalitõbe poolest, siis 
ei ole sugugi arwata, et see parem on 
suguhaiguste poolest. Kuipalju suguhai
geid tegewuses on meie toiduainete wal
mistamise juures, kuipalju tiisikushaigeid 
sellest osa wõtab, näiteks pagariärides, 
selle kohta puuduwad meil Eestis iga
sugused andmed ja näib, et terwishoiu 
peawalitsust üldse ei huwita sarnaste 
andmete kogumine. Need andmed, mida 
terwishoiu peawalitsus on kogunud ja 
mida ta edasi annab rahwasteliidule, on 
sarnased, et nad enda wastu igasuguse 
usalduse kaotawad. Nii näiteks on öel-
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dud 1922. a. kohta, et silmamarjahaigusi 
oli 467 üle maa. Igaüks teab, et Petseris 
üksi juba rohkem on, ja Tartus on olnud 
sellel aastal 700 juhtumist. 1922. aasta 
kohta on awaldatud andmed surmapõh
juste kohta, ja seal on muuhulgas üks lah
ter, kus on ära märgitud põie ja temaga 
ühenduses olewate orgaanide haigus kui 
surma põhjus. See on iseenesest wähem 
ettetulew haigus, siia hulka ei ole mitte 
arwatud weneerilised haigused, see hai
gus ei kanna ka mingisugust epideemilist 
iseloomu, kuid tema kohta näitawad and
med, et jaanuaris ja teistes kuudes on sur
nud 8—21, kuid korraga leiame, et weeb-
ruaris on surnud selle haiguse kätte 169 
meesterahwast ja 225 naisterahwast. 
Noh, niisuguseid andmeid juletakse meil 
trükkida, kas siis need haigused on meil 
kunagi wõtnud epideemilise iseloomu? 
Niisugused andmed antakse meile ja pea
legi lähewad need andmed lahku statis
tika büroo andmetest, statistika büroo ja 
terwishoiu peawalitsuse andmete wahel 
on suured lahkuminekud. Kui wõtame 
näiteks külgehakkawate haiguste arwu 
1922. a. Wirumaal, siis näeme, et terwis
hoiu peawalitsuse andmete järele on neid 
31, statistika büroo andmete järele 21 — 
keda siin uskuda wõi keda mitte! Siis 
Järwamaal: terwishoiu peawalitsuse and
mete järele — 1, statistika büroo andmete 
järele — 8. Wörumaal jällegi terwishoiu 
peawalitsuse andmete järele — 18, statis
tika büroo andmete järele —. 10. Rak
weres — terwishoiu peawalitsuse and
mete järele — 17, statistika büroo and
mete järele — 1. Mida see näitab? — 
See näitab seda, et need arwud ei ole 
õieti saadud, et nende kogumist ei ole 
mitte õieti korraldatud, ja tagajärg on see, 
et neil ei ole mingit wäärtust, kuigi nende 
arwude muretsemiseks wäga palju riigi 
raha kulutatakse. 

Kui meie edasi waatame terwishoiu 
peawalitsuse tegewust, siis peame üt
lema, et ta wäga tõsiselt peaks ka rah-
wasaadikuid mõtlema panema. Meie 
oleme wäga palju kuulnud wahekorrast 
terwishoiu peawalitsuse ja ühe ministri 
wahel, kes leidis, et terwishoiu peawalit
suse etteotsa on tarwis teist isikut, kuid 
minister jäi tookord alla. Terwishoiu 
peawalitsuse juhatajal on tarwilik autori
teet, tarwilik mõjuwõim, kuid seda auto
riteeti, seda mõjLiwõimu oma tööalal ta ei 
tarwita, ei tarwita seda ka terwishoiu 
olude korraldamiseks, waid tarwitab seda 
teisel teel. Kui näiteks üks arst julges 

kirjutada tänawu „Päewalehes" 6. märt
sil arstiabi ja terwishoiu küsimustest maal 
ja seadis üles järgmised nõudmised, et 
terwishoiu küsimused tehtaks koolides 
sunduslikkudeks, järjekindlate, perioodi
liste loengutega walgustades, et tarwis 
on korraldada maal maksuta arstiabi, si-
dematerjaali ja rohtude kättesaamist 
maakonna arstidele, farmatsöitidele ja 
halastajaõdedele kindel palk määrata, 
maakondadele oma haigemajade awamist 
wõimaldada, kõigile maksuta haigemaja 
abi linna haigemajades awada, arstide 
seisukorda maal parandada jne., siis ei 
osanud terwishoiu peawalitsus midagi 
muucl teha, kui tegi ettekirjutuse, millega 
pandi juurdlus toime, kes on selle artikli 
kirjutanud. Mis õigusega wõtab terwis
hoiu peawalitsus enda peale tsensori 
ameti? Ma arwan, et sarnaseid wolitusi 
terwishoiu peawalitsuse ülemale mitte 
antud ei ole. See on wäga õige, kui meie 
terwishoiu peawalitsus töötab kontaktis 
arstide seltsidega. Aga see iseenesest ei 
tohiks paljudes küsimustes ja paljudes 
sammudes mõõduandew olla. Praegu tu
leks just arstiabi andmise puuduste kõr-
waldamiseks maal eestkätt wälja töötada 
ja maksma panna uus terwishoiu korral-
dusseadus, nagu ma juba märkisin, aga 
kahjuks seda senni tehtud ei ole ja minul 
isiklikult ei ole lootust, et seda tänawu 
wõi tulewal aastal tehtakse. 

.Mis puutub teistesse aladesse, siis ei 
näe meie ka siin mitte kawakindlat 
tegutsemist näiteks tiisikuse wastu 
wõitlemise alal, kus meil ainult ülewal 
peetakse sanatoorium Taageperas, mille 
kohta aga kaebtused töö-hoolekandemi-
nisteeriumile teada peaksid olema. Mina 
ei ole saanud neid kaebtusi kontroleerida 
ja sellepärast on parem neid mitte ette 
kanda, kuna nad aga on juhitud wist 
ühele töökaitse kommissarile, siis peaksid 
nad ka töö-hoolekandeministeeriumis 
teada olema. Kaebtused käiwad just selle 
kohta, et halbu toiduaineid on haigetele 
antud. ( W a h e Ih ii ii e W a l i t s u s e 
l o o s h i s t : K u s t T e i e n e e d a n d 
m e d s a i t e ? K a s t ö ö k a i t s e k o m 
m i s s ä r i l t ? ) Mina sain need andmed 
sealt, kust nad on tulnud, ja töökaitse 
kommissär ei ole minule mitte seda rää
kinud. Muidugi, teie wõite juurdluse 
toime panna selle kohta, kuidas see asi on 
päewawalgele tulnud, ja wõite ka selle 
asemel, et wiga parandada wõi asja kor
raldada, kirjutade kaebtusele peale: „akti 
panna!" Nii on ennegi talitatud. 
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Siis, mis on meil tehtud suguhaiguste 
wastu wõitlemiseks? Kui ma kõige hea
tahtlikumalt waatan terwishoiu. peawa-
litsuse juhataja seletuse peale ajakirjan
duses, siis peab ütlema, et raske on siit 
midagi wälja lugeda. 

Mis on tehtud meie lastekaitseks? 
Kuidas meie seisukord lastekaitse poolest 
on, see peaks kõigile teada olema ja seda 
näitawad ka arwud suguwilja häwitamise 
kohta. 1920. aastal tuli neid juhtumisi ette 
26, 1921. aastal — 44, 1922. aastal — 67, 
1923. aastal — 77, 1924. aastal — 110. 
Millest need arwud räägiwad? Need on 
awalikuks tehtud juhtumised, suurem osa 
on aga awalikuks tegemata. See näitab 
meie elus suurt wäärnähtust, mis peaks 
huwitama ka terwishoiu peawalitsust. 

Wõtame laste surewuse. Meie laste 
surewus ei ole mitte wähenenud, waid 
suurenenud, ja sellepärast on terwishoiu 
peawalitsus ka tarwilikuks pidanud las
tekaitse. Aga nii, nagu ta oma teised 
ringkirjad hiljem tühistab, nii on ka siin 
talitatud. Nüüd korraga leitakse, et eri
list laste- ja emadekaitset enam tarwis 
ei ole, sest see olla üks osa Riigikogus 
olewast hoolekandeseadusest ja ta on 
täiesti wastuwõetaw. Nüüd on see was-
tuwõetaw, kuna alguses leiti, et seda 
hoolekandeseadust Riigikogus arutamisele 
wõtta ei tohi, sest terwishoiu peawalitsus 
tahtwat siin weel oma seisukohta awal
dada. Kõigest sellest paistab, et terwis
hoiu peawalitsusele on kõik need küsimu
sed senni wõõrad olnud. Isegi supelus-
asutuste seaduse pidi Riigikogule esitama 
üks parlamendi liige, kuigi selle seadu
sega otsekoheses ühenduses terwishoiu 
peawalitsusel enesel kulusid ei ole. Miks
pärast terwishoiu peawalitsus kui autori
teetlik asutus ise selle peale tähelpanu 
pole juhtinud ? (J. L a i d o n e r, põl.: 
M e i l o n t e i s i s e a d u s i p a l j u r o h -
k e m t a r w i s k u i s e d a ! ) See on 
teine küsimus, kas teda tarwis on wõi 
mitte, ja on tõesti terwe rida teisi sea
dusi, mis palju tarwilikumad, kuid tõsi
asi on, et isegi see seadus on tulnud tei
sest käest. 

•Kõigest sellest paistab, et terwishoiu 
peawalitsus 'kõik need kawatsetawad 
seadused, mis rahwa terwishoiu seisu
kohast tähtsad, on tarwilikuks tunnusta
nud ainult sellepärast, et oleks, mida ette 
tuua järjekorralises jutuajamises ajakir
jandusele, ja wõib olla ka sellepärast, et 
oleks midagi rahwasteliidule, kes selle 
kohta andmeid nõuab, ette kanda. Kuidas 

terwishoiu peawalitsus oma korraldustes 
toimib, selle kohta olgu ette toodud mõ
ned näited: 1. jaanuarist 1925. aastast 
alates seati sisse haigete isiklik registree
rimine kaardile wastawa wormi järele, 
mida terwishoiu nõukogu kinnitanud. 
Kuu aega hiljem, see on 7. Weebruaril, 
teatab terwishoiu peawalitsus, et haige 
ja sünnitushaige isikliku kaardi tarwitu-
selewõtmine ja wõimaluse piirides täit
mine on küll kõigiti soowitaw, kuid käes
olewal aastal mitte sunduslik. Esimese 
kirjaga, see on jaanuarikuust, öeldakse, 
et see on sunduslik, aga kuu aega hiljem 
ei ole ta enam sunduslik. Kõige selle ta
gajärg on, et meil ja isegi terwishoiu pea
walitsusel ei ole teada, kui palju meil ra-
witsusasutusi olemas ja kui palju neis 
asutustes rawitsejaid töötab. 7. jaanuari 
1925. a. ringkirjas ei ole näha, kui palju 
seal halastajaõdesid on. Selle kohta puu
dub keskasutusel ülewaade. Kui isegi 
sarnaseid andmeid ei ole, mis siis seda 
weel teistelt aladelt nõudma hakata. 
Üldse wõib märkida terwishoiu peawa-
litsuse tegewuses nii sihi kui ka kawa-
kindluse puudumist. Meie terwishoiu 
olud nõuawad praegu järjekindlat tööd, 
kui neid parandada tahetakse. Meil tuleb 
kiires korras wälja töötada ja maksma 
panna üldine terwishoiu seadus, mille põh
jal oleks wõimalik kindlat, süstemaatilist 
wõitlust pidada rahwa terwishoidlikkude 
pahede wastu. Meil on tarwis ka kawa-
kindlalt wõitlema hakata suguhaiguste 
wastu ja tuleks peale prostitutsiooni 
wastu wõitlemise ka haiguste eneste 
wastu wõitlema hakata. Tiisikushaiguse 
wastu wõitlemise alal tuleb esimeses joo
nes laialdast selgitustööd teha, tuleb ma-
terjaali koguda tema pesade ja põhjuste 
üle ja nende kõrwaldamiseks teid ot
sida. Kuid kahjuks seda senni tehtud ei 
ole. Meil on tarwis isegi odawaid rawit-
susasutusi. Taagepera on kallis ja kätte
saamatu. Meil on tarwis laste surewuse 
wastu wõidelda ja kõigepealt selle sure
wuse põhjusi selgitada; nende kõrwal
damiseks teid ja abinõusid otsima hakata 
ning laiemate kihtide hulgas laste toit
mise ja terwishoiu kohta teadmisi laiali 
laotada. Senni on seda teinud suureks 
rõõmuks eraalgatus, muuhulgas ka nais-
seltsid, ja nad on tihti wäga häid taga
järgi saawutanud. Ka laste sanatooriumid 
on meil wäga tarwilikua ja isegi joomise 
wastu wõitlemises tuleks terwishoiu pea
walitsusel energilisemalt tööle asuda, sel
leks on kõigepealt minu arwates tarwis 
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kawa ja kawateostajaid. Mulle näib, et 
praegusel korral, praeguse seisukorra 
juures ei ole oodata terwishoiu peawalit-
suselt suuremat tegewuse awaldust, sel
lepärast, et nähtawasti ei leita sealt poolt 
selleks aega, et nende küsimustega tar
wilikul määral tegemist teha. Peab üt
lema, et meil ka kooskõla puudub 
üldse töö-hoolekandeministeeriumi ja ter
wishoiu peawalitsuse wahel. Nii näiteks 
esitas ministeerium seaduseelnõu töö
aja ja puhkepäewade kohta tööstusette-
wõtetes. See seaduseelnõu oli ministee
riumi poolt wälja töötatud, kuid terwis
hoiu peawalitsuse esitaja leidis siiski tar
wiliku olewat, kuigi ta on tööstusnõu-
kogus ministeeriumi esitaja ja ei wõta 
sealt kui iseseisew isik osa — selle sea
duse wastu kõneleda ja muidugi nii mõju
walt, et see seadus kunni tänapäewani on 
maha maetud. Kui tööstusettewõtete esi
tajad leidsid, et tuleks kuu aega lubada 
selle seaduse läbiwaatamiseks, siis leidis 
härra terwishoiu peawalitsuse juhataja 
selle seaduseelnõu sarnase olewat, et ühe
kuuline tähtaeg ta läbiwaatamiseks wäi
kene on. Nii on see seadus kunni täna
päewani maha maetud. 

Missuguses wastolus oli terwishoiu 
peawalitsus haigekassadele wabamüügi 
apteekide awamiseks loa andmisel, sellest 
on Riigikogu juba selge pildi saanud. Kuid 
terwishoiu peawalitsuse juhtiwate jõu
dude poolt ei jäeta ikkagi seda asja ra
hule, ega ka seadusandjaid, waid hurju
tatakse weel tagant järele ja katsutakse 
meeleolu luua, nagu poleks siin õieti tali
tatud. Kuidas terwishoiu peawalitsuses 
asju aetakse, selle näitena wõiks nime
tada seda, et kui Tallinna haigekassa oma 
apteegi juhatajaks pani prowiisori terwis
hoiu peawalitsusele kinnitamiseks ette, 
siis ei kinnitanud terwishoiu peawalitsus 
teda apteegi juhatajaks, waid haigekassa 
juhatajaks. Niisugusel mõtete laialiolekul 
peab terwishoiu peawalitsus oma asju 
ajama. Sarnaseid andmeid wõiks terwis
hoiu peawalitsuse tegewuse alalt weel 
terwe rea ette tuua ja wõib olla, ükskord, 
kui olud ei parane, neid ette ka tuuakse. 
Nende andmete ettetoomisel on see siht, 
et terwishoiu peawalitsus peaks tõsise
malt oma tööd wõtma, peaks meie rahwa 
järjest halwemaks muutuwate terwis-
hoiuolude peale rohkem tähelpanu pöö
rama ja peaks oma esimeseks ülesandeks 
pidama meie rahwa terwishoiu olude 
tõstmist. Kahjuks aga seda senni ära 
märkida ei ole wõimalik olnud. Isegi tar-

wilikku ülewaadet ei teosta terwishoiu 
peawalitsus linnas. Nii näiteks wõiksin 
weel ühe näite tuua. Terwishoiu peawa
litsusele tuli üsna üllatusena, kui ta kuulis, 
et on tulnud ette kala-, liha-, worsti- jne. 
kihwtitusi 21 juhtumist, kuna temal enesel 
ainult 3 teada oli. Ometi peab terwishoiu 
peawalitsus siin järelwalwet teostama, 
selleks on temal orgaanid olemas. Mina 
tahan loota, et terwishoiu peawalitsuses 
olud selles suhtes edaspidi wähegi para
newad, wastasel korral oleme sunnitud 
mõnda juhtumist kasutama, et teisi and
meid ette tuua, mis weel olemas on. 

T e r w i s h o i u p e a w a l i t s u s e 
j u h a t a j a A. M õ t t u s : Wäga austa
tud Riigikogu liikmed! Siin on ühendu
ses terwishoiu peawalitsuse töö waatle-
misega puudutatud asjaolusid, mis mitte 
ainult ei puuduta seda tööd, waid ühtlasi 
puudutawad ka isiklikult neid inimesi, 
kes seda tööd teewad, ja sellepärast luba
tagu mulle lühidalt niihästi selle töö, kui 
ka niipalju, kui see tarwilik on, nende 
inimeste juures, kes seda tööd teewad, 
peatada. Ma ei olnud kahjuks alguses 
siin, kuid mulle on üldiselt siiski edasi 
antud need mõtteawaldused, mis lugu
peetud Riigikogu liige siin ette on kandnud, 
ja nendest näen mina, et etteheited, mis 
siit terwishoiu peawalitsusele ja tööle, mis 
selle ametkonna alal toimub ja neile ini
mestele, kes seda tööd teewad, on teh
tud, on nii rasked, et peaks imestama, 
kuidas mina, kui terwishoiu peawalitsuse 
juhataja, 5-aastase tegewuse järele siit 
kõrgelt kõnetoolilt wõin weel nende küsi
muste üle seletusi anda. Kui süüdistused 
ja etteheited wähegi põhjendatud, oleks 
Wabariigi Walitsus õieti juba tarwilikud 
konsekwentsid pidanud tõmbama, ja sar
nasele kahjulikule tegewusele lõpu te
gema. 

Kõigepealt on öeldud, et kogu meie 
terwishoiu peawalitsuse töö ja töö meie 
terwishoiu alal muus ei seisa, kui perioo-
dilistes jutuajamistes ajakirjanikkudega ja 
nendele üksikute asjade ettetoomises, mis 
õieti de facto ei wasta sellele, mis ole
mas. Ma peaksin aga, et nüüd osalt 
wastust anda kõigele sellele, mis siin ette 
heideti, osalt ka, et ära märkida kõike 
seda, mis meil senni tehtud, ja missuguses 
sihis see töö on käinud, lühidalt peatama 
selle töö juures. 

Wõiks waadelda terwishoiu peawalit
suse tööd kahe ajajärgu ulatuses. Esi
mene ajajärk oleks erakorraline ehk sõja-



1001 P R O T O K O L L NR. 212 (29) 1002 

aastate ja epideemiate aeg, ja teine aja
järk korraline ehk rahuaja oludes tehtud 
töö. Mis puutub esimesesse ajajärku, 
mille kestust wõime lugeda 1921. a. lõ
puni, wõi isegi 1922. aasta esimese poo
leni, siis, lugupeetud Riigikogu liikmed, 
arwan mina, et tarwidust ei ole eriti 
peatada ega aega wiita selle juures. See 
on nii elawalt wist igalühel meeles, ja on 
teada, missugused olukorrad siis olid, 
kuidas meil siis tööd tehti ja millega tege
mist tuli teha. Ma ütlen ainult lühidalt: 
see taudide laine, mis Narwa frondilt pä
rast sõja lõppu meie riigi piiridesse sisse 
tungis ja õieti kogu Wirumaa enese alla 
oli wõtnud, osalt ulatades isegi üksiku
tesse meie wabariigi linnadesse, meie 
sisemaal ja osalt ka Petserimaal, see tau
dide laine ei olnud mitte wähem ähwar
daw, kui wõib olla kogu meie wabadus-
sõda. Ja missuguseid jõupingutusi tuli 
teha, kuidas tuli töötada arstidel, missu
gune oli meie arstide surewuse protsent 
taudide wastu wõitlemisel, see on meil 
kõigil teada, ja ma ei hakka seda enam 
kordama ega alla kriipsutama. Töö kunni 
1922. aasta esimese pooleni oli osalt 
wõitlus selle raske nähtusega, ja osalt 
wõitlus pärast seda nende järelduste lik-
wideerimisega, mis sellele suurele häda
ohule paratamata järgnesid, ja mis sel
lega kaasas käisid. (0. L i i g a n d , rhw.: 
K a s s e e l a i n e L ä t i s t ü l e ei k ä i 
n u d ? ) Mitte nii suures ulatuses. Seal 
algas tema wõrdlemisi hiljem, alles siis, 
kui Läti sõjapõgenejad, kes Wenemaale 
olid läinud, tagasi tulema hakkasid, ja 
kui piiril ei suudetud walwet korraldada 
ega karantiinisid sisse seada. Siis tulid 
suuremal mõõdul seal need taudi nähtu
sed ilmsiks, aga sel ajal kui meil, neid 
seal ei olnud. 

Teine ajajärk, mis algas pärast era
korralise ajajärgu lõppu, kus õieti kor
ralik töö rahuaja oludes wõis alata, see 
on 1922. aasta keskpaigast arwates kunni 
tänase päewani kestnud. Nõnda et seda 
rahuliku töö jaoks ülejäänud aega wõib 
arwata kolm kunni kolm ja pool aastat. 
Otsekohe, niipea kui erakorralised tööd 
selleks wõimalusi andsid, tuli esimeses 
joones kindlaks määrata tegewuskawa 
terwishoiu alal ja ühtlasi ka üles seada 
tööprogramm. Ja ma pean ütlema, oli 
õige palju enne kaalumisi ja rääkimisi, 
niihästi arstkonnas kui ka wastawates 
kompetentsetes asutustes, missuguses si
his ja kuidaswiisi meil tööd tuleks ter
wishoiu alal korraldada. Kas peaks jät

kama seda käiku, mida meie olime har
junud nägema ühenduses olles endise 
Wenemaaga, wõi tuleb meil otsida siin 
mingisuguseid teisi teid ja wõimalusi. Ja 
kõigi ühine arwamine oli, et kuigi We
nemaal niihästi arstiteaduse kui ka ter
wishoiu alal leida wõis seda, mis kõigiti 
tähelpanuwäärt ja wastuwõetaw, kuid 
see oli rohkem puht-teoreetiline ja puht-
akadeemiline, kuna aga otse rahwa ter
wishoiu alal, sotsiaalhügieeni alal, Wene
maal wõrdlemisi wähe oli tehtud ja We
nemaa selle poolest Lääne-Euroopa riiki
dest kaugele maha oli jäänud. Nõnda et 
meie, otsides omale eeskuju ja seades üles 
tööprogrammi ja tegewuskawa, ei saa
nud mitte niipalju waadata Wenemaa 
poole, kui Lääne-Euroopa poole. Oli 
kõigile täiesti selge, et meil enam karta 
ei tarwitse taudide ilmumist, mida senni 
nii suure jõupingutusega likwideerisime, 
ja nimelt sellepärast, et meil sarnaseid 
eeltingimusi iseenesest ei ole ja taudid 
ainult wäljastpoolt piiri sisse kantud wõi
wad saada. Wenemaal oli aga ühiskond
liku terwishoiu pearõhk pandud taudide 
wastu wõitlemisele. Nii tuli meil oma 
tööprogramm rahwa terwishoiu alal teis
tele alustele rajada. Ei olnud ka ühtegi 
kahtlust, et meil kogu tähelpanu tuleb 
juhtida mitte ägedate hakkawate haiguste 
wastu wõitlemisele, waid krooniliste hai
guste wastu wõitlemisele — nimelt sot
siaalsete haiguste wastu wõitlemisele, 
millena esinewad peaasjalikult tiisikus ja 
suguhaigused. Teiseks tähtsamaks punk
tiks meie tegewuskawas oli iseenesest 
mõistetawalt emade ja laste kaitse, sest 
on wähe seda, kui meie üksikute haiguste 
wastu wõitleme, waid just tarwis on, et 
meie rahwas maast madalast kaswaks, 
õpiks ja harjuks elama nende nõuete jä
rele, mis terwishoiu ja terwise tõstmi
seks tarwilikua. 

Wastawalt neile põhinõuetele ja põhi
lausetele seati kokku tegewuskawa ja 
tööprogramm. Nii määrati kindlaks, et 
tiisikuse wastu wõitlemine ei saa meil 
sündida teistwiisi, kui ainult kooskõlasta
tult nende üldiste nõuetega ja põhimõte
tega, mis selles küsimuses makswad on 
rahwuswahelised, ja seal on esimeses 
järjekorras nõutaw, et tiisikuse wastu 
wõitlemisel kõigepealt tuleb kaasa tõm
mata kogu seltskond, organiseerida kogu 
rahwas selleks wõitluseks, teiseks tuleb 
kaswatada rahwast, et ta oleks arusaaw 
haigusest enesest ja haiguse eest hoidu
misest; kolmandaks tuleb tarwitusele. 
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wõtta arstlik-terapöitilisi ja prewentiiw 
abinõusid ja neljandaks tuleb nõuda sot-
siaal olukordade ja rahwa elamistingi
muste parandamist ning tõstmist. 

Need põhilaused on kooskõlas rah
wuswahelised tunnustatud nõuetega ja 
nendele otsustati rajada ka meil wõitle
mine tiisikuse wastu. Mis puutub wõitlu-
sesse suguhaiguste wastu, siis seati seal 
põhimõtteks, et ei tule jätkata sarnast 
süsteemi, kus pearõhk oli pandud prosti
tutsiooni wastu wõitlemisele ja sel kom
bel taheti wõidelda suguhaiguste wastu. 
See wõitluswiis on ühekülgne, sest et ta 
peaasjalikult sihitud on naiskodanikkude 
wastu, kuna meeskodanikud palju suure
mate wabaduste osalised on. Sellepärast 
ei ole sarnane wõitluswiis kaugeltki täie
lik. Oli möödapääsemata tarwilik muuta 
seda süsteemi, mis tarwitusel olnud endi
sel Wenemaal, ja kindlaks määrata uued 
alused. Seati üles põhimõte — suguhai
guste wastu wõitlemine ei tohi mitte sün
dida ainult prostitutsiooni wastu wõitle
mise kaudu, waid peab sündima otseko
heselt, mille juures esimeseks nõudeks 
olgu haiguse rawitsemine ja rawitsemise 
wõimalikult kättesaadawaks tegemine 
kõigile kodanikkudele. Teiseks nõudeks 

< olgu teadmiste laialilaotamine haiguste 
iseloomu ja nende külgehakkawuse kohta 
ja rahwa kaswatamine selles sihis. Need 
põhimõtted ongi olnud aluseks, millisel 
krooniliste hakkawate haiguste — tiisi
kuse ja suguhaiguste wastu wõitlemise 
töö on baseerunud. Need alused on õiged 
ja peaksid kõigiti wastuwõetawad olema 
ka meil, kuna neile raske on wastu 
waielda, sest et nad kõigil kultuurmaa
del tunnustatud. 

Aga mis on nüüd terwishoiu peawa-
litsus kõige selle programmi teostamiseks 
teinud? Selle küsimuse juurde minnes, 
peaksin tähendama järgmist. Kõigepealt, 
mis puutub wõitlusesse tiisikuse wastu, 
kui meelde tuletada neid põhialuseid, mil
lele see rajatud, siis peame tunnistama, 
et tõesti kolme wõi kolme ja poole aasta 
jooksul ei ole kes teab mis suurt ära 
tehtud, kuid peab ka meeles pidama, mida 
üldse 3 ^ aastaga sarnasel alal ära teha 
saab, sest wastuwaidlemata selge on ja 
seda tunnistawad kõik rahwad, et enne 
kui wähegi hakkad nägema tiisikuse 
wastu wõitlemise tagajärgi, mööduwad 
mitmedkümned aastad, mitte aga üksi
kud. See töö nõuab kogu rahwalt suurt 
jõupingutust ja õige tugewat materiaal-

, set alust. (L. J o h a n s o n , sd.: 3 a a s -

t a t on k a ü k s o s a k ü m n e s t ! ) Ta 
on ainult % kümnest aastast, aga aasta
kümnetest on ta palju wähem. Kui neid 
tingimusi silmas pidada, siis ei tohi selle 
lühikese tegutsemise aja järele küll erili
selt suuri tagajärgi nõudagi. Nüüd tulen 
jällegi selle Taagepera sanatooriumiga, 
mille wastu niipalju on räägitud, kuid mille 
kohta meil asjatundjatel kindel arwamine 
on, et ta meile tingimata tarwilik, sest 
wähemalt üks sanatoorium peab riigis 
olema. Meie oleme isegi kaugemale läi
nud ja arwame, et peaks olema meil kaks 
sanatooriumi, üks Põhja-, teine Lõuna-
Eestis. (J. L a i d o n e r, poi.: T i n g i -
m a t a t a r w i l i k ! ) Et aga seda nähta-
wasti niipea teostada ei saa, siis peab 
esialgu leppima sellega, et meil wähe
malt üks korralik ja kõigiti ajanõuetele 
wastawalt sisseseatud sanatoorium oleks. 
Peale selle tuleksid weel teised arstlik-
terapöitilised abinõud tiisikuse wastu 
wõitlemisel arwesse wõtta, nagu ambu
latooriumid, nõuandekohad jne. On ette 
heidetud Taagepera sanatooriumile, et ta 
on kallis ja kättesaamatu, iseäranis wae
sematele rahwakihtidele. See etteheide 
sanatooriumile tehti sellesama lugupeetud 
Riigikogu liikme poolt, kes täna terwis
hoiu peawalitsust arwustas, paari aasta 
eest eelarwe-kommisjonis Riigikogus, kus 
ta ütles: Jah waadake, kellele seda tar
wis on, sest waestele on see täiesti kät
tesaamatu. Sellest tegin mina järelduse, 
nagu tahaks etteheitja waestele odawaid 
ja alawäärtuslikka sanatooriume sisse 
seada, mis ajanõuetele ei wasta, ja ma 
pidin otsekohe pareerides wastama, et 
minu arwates ka waestel inimestel wähe
malt rawitsemine ühetaoline ja ühewää-
riline peab olema jõukate inimestega. Kas 
aga sanatoorium tõesti kättesaamatu on, 
ja kes seda kätte saawad, seda näeb 
järgmisest. Praegu on sanatooriumis 
maksew kord, mille järele 50% kõigist 
sanatooriumi kohtadest on Omawalitsuste 
ja riigi kulul sinna paigutatud isikute all. 
Muidugi mõista üks puudus on sanatoo
riumil ja nimelt see, et seal praegu ainult 
78 woodit, mispärast ka arusaadaw, et 
kõikide soowe rahuldada ei saa. Wõib 
rahuldada ainult niipalju, kui woodite arw 
seda lubab. Wähe on sellest, ja oleks 
tingimata tarwis weel teist sanatooriumi. 

Mis puutub teistesse asutustesse tiisi
kuse wastu wõitlemise alal, siis on oma
walitsusea mitmel pool käima pannud tii
sikuse nõuandekohad ja ambulatooriumid. 
Nii on Tallinnas töötamas kaks nõuande-
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asutust, samuti Tartus, nii on Punane 
Rist möödunud aastal awanud sarnased 
asutused Saaremaal, Narwas, Petseris, 
kuna Pärnus tiisikuse wastu wõitlemise 
selts nõuandekoha awas. Siin wõidakse 
jälle tulla ja öelda, miks terwishoiu pea-
walitsus sellest räägib, sest seda on tei
sed teinud. Selle peale wõin otsekohe 
wastata: Nõuda, et tiisikuse wastu wõit
lemise! ainult riik üksi midagi ära teeks, 
oleks täielik absurd. Seda ei ole weel 
ükski riik maailmas nõudnud, ja kui meie 
seda teeksime, siis oleksime esimesed, 
kes sellega wälja tulewad. Tiisikuse 
wastu wõitlemisel on kõige tihedam ja 
lähem seltskonna kaastöö tarwilik. Kuid 
ka seltskonna töö üksi ei aita, waid riik 
peab mõjuwalt seltskonda toetama, peab 
katsuma seltskonna abi mõjuwalt ära ka
sutada. (L. J o h a n s o n , sd.: K e s s e 11 e 
w a s t u w a i d l e b ? ) Aga ma ei saa 
aru, milles Teie etteheited siis seisawad? 
Mina näitan ka, mis riik on teinud. Riik 
on oma poolt asutusi ja ettewõtteid 
subsideerinud, wõttes 50% kuludest oma 
kanda. 

Teiseks, kui küsite, mis on terwishoiu 
peawalitsus peale selle weel teinud, siis 
pean ütlema, et seltskonna organiseeri
mine tiisikuse wastu wõitlemiseks on ot
sekohe terwishoiu peawalitsuse poolt 
wälja läinud. See oli wist 1920. a., kui 
ettepaneku tegime Taageperas sanatoo
rium awada ning samme astusime mõisa 
saamiseks, siis tegi Wabariigi Walitsus 
terwishoiu peawalitsusele ülesandeks 
seltskonda organiseerida tiisikuse wastu 
wõitlemiseks. Terwishoiu peawalitsusest 
läksid kutsed wälja, asutati tiisikuse wastu 
wõitlemise selts Tallinnas... (L. J o -
h a n s o n , sd.: S e e on 10 m i l j o n i t 
s a a n u d ja m i t t e m i d a g i t e inud . ) 
Kui meie seltskond ei suuda weel energi
liselt töötada ega rahalisi annetusi kokku 
tuua, et abiks olla riiklikule toetusele, siis 
ei ole ometi terwishoiu peawalitsus selle 
juures süücü. Kas üldse sarnast wõimu 
on, kes suudab seltskonda sundida anne
tusi tooma? Nõnda hakkasid meil tiisi
kuse wastu wõitlemise seltsid tekkima 
peäle Tallinna ka igalpool mujal, nii et 

. praegu wäga mitmes linnas ja maakon
nas sarnased seltsid juba olemas on. Need 
on ühinenud tiisikuse wastu wõitlemise 
liiduks, kellega wastawad riiklikud asu
tused terwishoiu alal tegutsewad täieli
kus kontaktis. Siin peab jällegi ütlema, 
et kolme ja poole aastaga ei saa rohkem 
ära teha, kui senni on tehtud. Hea, kui 

oleme suutnud seltskonda sarnasel mõõ-
dulgi organiseerida. Niisuguse lühikese 
ajaga ei ole ükski riik midagi rohkem ära 
teinud. Peame ometi aru saama ja sel
lega rehkendama, missugused wõimalused 
meil olemas ja mis teha saab. 

Edasi. Suguhaiguste wastu wõitle
mise asjus tähendasin juba põhialused ära. 
Mis on siin tegelikult ära tehtud? Siin 
on niipalju ära tehtud, kuipalju selleks 
wõimalusi on olnud, peale selle on ter
wishoiu peawalitsuses wälja töötatud sea
duseelnõu, weel rohkem, wiimasel terwis
hoiu nõukogu koosolekul wõeti seadus
eelnõu põhimõttelikult wastu. See läheb 
muidugi seisukoha awaldamiseks Omawa
litsustea ja teistele asutustele. Kuid wõin 
otsekohe ette öelda, mis selle seaduseel
nõuga praegusel ajal sünnib. Seaduseel
nõu näeb ette maksuta rawitsemise, mille 
teostamine aga nõuab bakterioloogiliste 
laboratooriumide ja ambulatooriumide 
wõrgu loomist üle maa, et kõigile rawit
semine kättesaadaw oleks. Kalkulatsioo
nid seaduseelnõu teostamiseks on järgmi
sed: esimesel aastal nõuaks see riigilt 
wähemalt 75 kunni sada miljonit marka 
asutuste sisseseadmiseks ja käimapane-
miseks, kuna aga järgmistel aastatel asu
tuste ülewalpidamine wõtaks iga aasta 
eelarwest wähemalt 25 miljonit marka. 
Kas see praegu teostataw oleks, seda ei 
saa mina öelda. See ei ole ka minu asi. 
Kuid minule on juba ette öeldud, et sar
nane seadus praegu kuidagi teostataw ei 
ole. Ilusad wõiwad olla põhimõtted, hea 
wõib olla tahtmine, kuid kõigi ilusate 
põhimõtete ja hea tahtmise juurde on 
tarwis weel midagi muud. Ja see midagi 
muud ei olene minust. (K. P ä t s , põl.: 
Mis h a i g e k a s s a d t e e w a d , n e e d 
w õ i k s i d ka a i d a t a . L. J o h a n 
son, sd.: On j u b a a i d a n u d ja 
a i t a w a d ka.) 

Nüüd tuleksin selle juurde, kus muu
seas tähendati, et meil surewus suureneb, 
et laste surewus on suur jne. Eriti kriip-
sutati alla, et terwishoiu statistika pole 
korralik, andmed on puudulikud. Mis 
wiimasesse wäitesse puutub, siis pean 
ütlema, et terwishoiu statistika korralda
mine algusest saadik ei ole olnud terwis
hoiu peawalitsuse käes; meil ei ole olnud 
ühtki ametnikku iialgi selle jaoks. Sta
tistika büroo ellutekkimisega wõttis ta 
oma peäle ka terwishoiu statistika kor
raldamise. Tegelikult ei ole seda tänini 
seal korraldama hakatud, wälja arwatud 
mõned katsed käesolewa aasta algul. 
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Statistika keskbüroo tunnistas ise ka sta
tistika nõukogu koosolekul, et ta terwis-
hoiu statistika on wiimaseks jätnud, kuna 
ei ole selle järele erilisi nõudmisi olnud, 
ning teiste alade statistikaga on liiga 
kinni oldud. Ma saan sellest täiesti aru, 
ma ei tee ka mingisuguseid etteheiteid, 
ja ma pean isegi weel rohkem ütlema, 
et meil ei ole sellepärast weel mitte mi
dagi katki, et meil senni pole terwishoiu 
statistika wiimase peensuseni wälja tööta
tud. Ükski riik ei ole suutnud seda wii
mase peensuseni wälja arendada; aasta
kümneid ja sadandeid kestab töö edasi; 
ühelgi riigil ei õle absoluutselt täielikku 
statistikat. Nii wäga kui mina ka isikli
kult heameelega näeksin, et terwishoiu 
statistikale kingitaks suurt tähelpanu, tu
leb siiski siinsamas tähendada, et seda 
kõike ei saa mitte teha üle öö, waid peab 
ikkagi teatud süsteemi ja järjekindlusega 
tegema. Kui siin üle öö ühed wõi teised 
korraldused maksma paneme ja kui meie 
neid mõne kuu wõi aasta pärast rewi-
deerima ja muutma peaksime, siis tooks 
see meie terwishoiu statistikasse sarnase 
anarhia, mille tõttu meie terwishoiu sta
tistika igasuguse wäärtuse kaotaks. 

Mis aga puutub nende andmete mitte-
tõelikkusesse, mida lugupeetud Riigikogu 
liige siin ette tõi ja mis wõetud sellest 
terwishoiu aastaraamatust, kus tähelpanu 
äratab asjaolu, et surewus üksikutesse 
haigustesse mõnel pool on olnud wäga 
suur, siis pean ütlema, lugupeetud Riigi
kogu liikmed, et need andmed, mis sel
lest aruandest leiate, on saadud statistika 
keskbüroolt, ja nagu ma juba waremalt 
tähendasin, ei ole terwishoiu statistika 
seal weel senni tarwilikul määral korral
damist leidnud. Kui need andmed, mis 
ette on toodud aruandes, trükitud olid, 
ütles statistika büroo ülem, kui kahju, et 
meilt kontroleerimata andmed wälja on 
antud. Terwishoiu peawalitsuse inimene, 
kes selle raamatu kokkuseadmisel töötas, 
käis statistika keskbüroos andmeid saa
mas; meie lasksime raamatu trükkida ja 
siis öeldi, et need andmed on kontrolee
rimata. Ma tunnen kaasa, ma saan aru, 
et see halb on, et see nõnda on sündi
nud, aga ega mina selle eest wastutada 
ei saa, kui andmed puudulikud ja kontro
leerimata olid. Kuigi siin üksikud and
med puudulikud on, siiski ei saa wõtta 
kõike absoluutselt eitawalt. Siin on ka 
häid asju sees, üksikud asjad on halwad, 
aga ega sellepärast ei saa lõppude-lõ-
puks kogu tööd alawäärtuslikuks tunnis

tada. See töö annab siiski teatud pildi, ja 
rohkem meie statistikalt nõuda ei saa. 
Täpset pilti statistika iialgi anda ei wõi. 

Etteheidete puhul, nagu oleks meil 
laste surewus kohutawalt suur ja suure
neks weel rohkem ja selle wastu wõit-
lemiseks midagi ei tehta, tähendaksin 
järgmist. Ma ei taha siin oma subjektiiw-
set arwamist ette tuua, waid õnneks sain 
täna professor Lüüs'i kirja, mis rahwaste-
liidule walmistatawa töö jaoks määratud. 
Ta kirjutab: ..Rinnalaste surewus ei ole 
meie juures just mitte kõrge. Meie suu
remas linnas, Tallinnas, oli enne ilma
sõda 14%, maal ja wäiksemates linnades 
arwatawasti selle ümber, kuid nende 
kohta puuduwad igasugused andmed. 
Praegu on ta weel wähem. Nii oli ta 
üleriiklikult 1922. a. 12,9%, 1923. a. 
11,2%." Nõnda on siis lugu professor 
Lüüs'i andmetel rinnalaste surewusega. 
Ta lisab lõpuks ka juurde, millega on 
seletataw surewuse mittekõrge prot
sent: „meil toidawad emad suurelt osalt 
ise oma lapsi oma rinnaga", sellest leiab 
ta, et meil rinnalaste surewus wõrreldes 
mõne teise riigiga palju wäiksem wõib 
olla. Siin küsiti, kas see kiri on saade
tud rahwasteliidule. Seda just mitte. 
Need on andmed rahwasteliidule saade-
tawa töö jaoks. Meie kontroleerime weel 
neid andmeid, wõrdleme teistelt asutus
telt saadud andmetega. 

Edasi heideti ette terwishoiu peawa-
litsusele, et seal seadusandluse alal mi
dagi tehtud ei ole, ja et sellest Olenewad 
kõik need puudused, mis meil terwishoiu 
alal olemas. Lugupeetud Riigikogu liik
med, nii palju kui minul käepärast tar
witada on materjaale wälisriikide seadus
andluse kohta, niihästi terwishoiu alal, 
kui ka mujal, siis pean ütlema, et ükski 
riik ei ole jõudnud 3 ^ aastaga min
gisuguseid põhipanewaid seadusi wastu 
wõtta. Siin ei ole ka midagi imestada, 
waid just ümberpöördult wõib öelda, et 
palju õigem on lasta tegelikus elus min
gisugusel kindlal korral enne wälja kuju
neda ja alles pärast see seaduses fik
seerida, kuna muidu teoreetilisi seadusi 
loome, mida ei saa tegelikult ellu wiiagi. 
Kuid noolimata kõigest sellest on terwis
hoiu peawalitsus siiski juba algusest saa
dik asunud seaduseelnõude wäljatöötami-
sele. Lugupeetud Riigikogu liigetel tohiks 
aga wäga hästi meeles olla, mispärast 
terwishoiu korralduse seadus ei ole senni 
weel päewawalgust näinud. Ta oli juba 
üldkommisjoni jõudnud, oli omawalitsuse 
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kommisjonis kolmel lugemisel wastu 
wõetud. Seal tuli aga murrang meie 
terwishoiu korraldusse: terwishoiu pea-
walitsus wiidi ühe ministeeriumi alt teise 
alla, kusjuures üles kerkisid küsimused, 
kas ei tuleks terwishoiule uusi alasid 
juurde tuua ja üksikuid hoolekande ala
sid, mis orgaaniliselt ühte kuuluwad ter-
wishoiuga, ka ühte wiia. Selletõttu tuli 
seadus Riigikogust tagasi wõtta ja ta 
tuli ümber töötada. Iga seaduseelnõu 
kokkuseadmisel aga tulewad kõnealla ja 
kaalumisele mitmesugused momendid. Mis . 
puutub eriti terwishoiu seadusesse, siis 
oli meil tegemist peaasjalikult kolme 
momendiga, iga moment sisaldas ene
ses sarnaseid elemente, mis isekeskis 
wäga lahkuminewad. Mina tahaksin näha 
seda kunstnikku, kes suudaks kõiki mo
mente üle öö kooskõlastada, nii et nad 
kõigile wastuwõetawad oleksid. Kõige
pealt pidime meie seaduseelnõu kokku
seadmisel silmas pidama seda momenti, 
mida meile ette kirjutab arstiteadus ja 
rahwuswahelised nõuded. Niipea, kui 
meie seda tahtsime radikaalselt läbi wiia, 
siis oli meil kohe konflikt omawalitsus-
tega ja konflikt ka nendega, kes seda 
seadust täitma oleksid pidanud. Meie 
wõime ideaalseid nõudeid üles seada, 
wõime nõuda, et seadus peab wastama 
nii- ja niisugustele teaduslikkudele nõue
tele, kuid meie Omawalitsustea ei ole ta 
siis praegusel silmapilgul wastuwõetaw. 
Mina saan sellest wäga hästi aru ja annan 
nõuetele, mida omawalitsused üles sea-
wad, wõimaluse piirides järele, kuid siin 
peame juba esimesest momendist ohwriks 
tooma teise momendi kasuks. Ja kui meie 
lõpuks juurde wõtame weel arstid, kes 
seda seadust täitma peawad, nende ma
jandusliku olukorra küsimused ja kõik 
need nõuded, mida nad üles seawad, siis 
peab ütlema, et meie niihästi esimesest 
kui ka teisest momendist ohwriks tooma 
peame ka nendele. Et seda kõike koos
kõlastada, seks peaksime leidma kuldse 
kesktee, mida aga ometi nii kerge leida 
ei ole. Meil ei ole ka mitte magatud. Sea
duseelnõu ei ole seisnud, waid on käinud 
kommisjonist kommisjoni. Ma wõin öelda, 
et ta on ometi nii kaugele jõudnud, et 
nüüd lõppude-lõpuks maakondade liit ja 
linnade liit on öelnud, et nad teatud kont
sessioonide põhjal walmis on seda wastu 
wõtma. Tuleb lõpulik redaktsioon leida, 
kuidas teda kõigile enam-wähem wastu-
wõetawaks teha. Kui teie meelde tule
tate alles mõne aja eest Tallinnas' ära

peetud linnadeliidu juhatuse koosoleku 
kirjeldust, siis leiate sealt, et linnadeliit 
on tarwilikuks pidanud, et selle seaduse 
wastuwõtmine lükataks edasi kunni Oma
walitsuste ja ministeeriumide seadused 
wastu wõetud, ning seletab seda sellega, 
et meie terwishoiu olud niiwõrd parane
nud on, et praegu tarwidust selle seaduse 
järele ei ole. Seda ütlewad ka maakon
dade liidu esitajad ja seda ütlesid ka Tar
tus maakonna- ja linnaarstide ühisel koos
olekul kõik maakonna- ja linnaarstid. 
Mina pean ütlema, et mina ühes osas sel
lega nõus olen, kuid mina näeksin siiski, 
et see seadus warem meil maksma pan
daks, t sest on asjaolusid, mis nõuawad, et 
ülesanded, mis jaoskonnaarstide peal la
suwad ja need wahekorrad, mis on arsti
del omawalitsustega, kindlamalt fikseeri
tud oleksid. Muidu aga tegelikus töös 
saame meie praegu wäga hästi läbi ilma 
selle seaduseta. Seda wõiwad kõik Oma
walitsuste esitajad tõendada, sest kogu 
wiie aasta jooksul ei ole meil terwishoiu 
alal ühtegi arusaamatust ega konflikti 
omawalitsustega olnud. Nõnda waatan 
mina selle seaduseelnõu peale, mis teok
sil on ja mis mitte minust äraolenewatel 
põhjustel on liikunud kommisjonist kom
misjoni. 

Peale selle on meil, ma juba nimeta
sin, suguhaiguste wastu wõitlemise sea
duseelnõu, külgehakkawate haiguste 
wastu wõitlemise seaduseelnõu ja terwis
hoiu personaali kutsetegewuse seaduseel
nõu. Kuna need teised seaduseelnõud 
teatud wiisil on rajatud eelpooltähenda-
tud põhikorraldusele, siis ei oleks loogiline 
neid enne wälja tuua, kui põhikorraldus 
ei ole wastu wõetud. Minu arwates ei 
ole ka midagi katki, kui need seaduseel
nõud weel wiibiwad senni, kunni põhi
korraldus lõpulikult wastu wõetud on. 

Kui ma õieti aru sain, siis on siin ka 
lepra asjus etteheiteid tehtud, nimelt et 
meil ei olla lepra arstigi, kuna see hai
gus wääriks suuremat tähelpanu. Mul oli 
walus kuulata eelarwe-kommisjonis üht 
etteheidet, mis nii wäga wähe põhjenda
tud ja kaalutud oli ja selletõttu iseenesest 
wastamiseks raskusi ei teinud, kuid walus 
sellepärast, et seal nimelt juhiti tähelpanu 
sellele, et meie naaberriigis Lätis olewat 
leprahaigete arw mõne saja pealt wähe
nenud mõnekümne peale, kuna meil aga 
leprahaigete arw kaswab. Juba tol kor
ral kommisjonis esitas mulle üks kommis
joni liige küsimise, enne weel, kui mina 
selle etteheite peäle wastata sain, et olge 
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head ja öelge, kas on leprahaigus paran-
dataw wõi arstitaw haigus ja kui ta arsti-
taw on, siis kui ruttu ta paraneb, wõi kui 
ta mitte arstitaw ei ole, siis kui ruttu see 
haigus tapab. Seal mina wastasin, et ei 
ole weel üldse kindlaks tehtud, kas lepra 
parandataw on, ja inimesed peawad küm
nete aastate wiisi leprosooriumides la
mama, ilma et nad paraneksid. Kui nüüd 
Lätis on paari aasta jooksul leprahaigete 
arw sadade pealt mõnekümne peale lan
genud, siis on siin kindlasti trükiwiga, on 
mõni sada eksikombel eest ära jäänud ja 
need andmed on lausa waled, sest et 
leprahaigeid kahe aasta jooksul niipalju 
oleks terweks saanud, on täiesti wõimatu. 
Mispärast meil ei ole eriti enam lepraars-
tiga tegemist tehtud, siis sellepärast, et 
meil selle järele tarwidust ei olnud, kuna 
seda ülesannet täidab meil terwishoiu 
peawalitsuse juhataja abi, kes on ka epi
deemia arst. Peale selle on meil kõigis 
leprosooriumides arstid juhatajad, näiteks 
Kundas, Tarwastus, Muulil jne., kes 
nende küsimustega tegemist teewad. 
Peale selle ka weel professor Paldrock, 
kes wiimasel ajal selle küsimusega järje
kindlalt tegemist on teinud. Kõik need 
küsimused, mis lepra asjus üles kerkida 
wõiksid, tulewad meil terwishoiu nõuko
gus ja arstide organisatsioonides aruta
misele. Erilisi inimesi selleks ametis pi
dada ei ole tõepoolest mitte tarwis. 

Siit kõrgelt kõnetoolilt langesid ter
wishoiu peawalitsusele etteheited mingi
suguse .Päewalehes" ilmunud artikli pä
rast, mis käsitab küsimust, kas ei oleks 
meil mitte otstarbekohane „semstwo" 
süsteemi sisse seada, mille puhul terwis
hoiu peawalitsus ei olla mõistnud muud 
teha, kui juurdlust toime panna selle ini
mese kohta, kes seda on kirjutanud. Seda 
kuulsin mina siin teist korda, esimest korda 
lugesin sellest mingisugusest ajalehest, 
kuid see kõik ei wasta tõele, sest sar
naste asjadega ei ole terwishoiu peawa
litsus tegemist teinud. Küsimus oli ise
enesest wäga lihtne. Meil on maksew 
kord, mille järele juhtumistel, kui meie 
ühest wõi teisest ajalehest leiame kirju
tusi, mis puudutawad kas üksikuid arste, 
terwishoiuasutusi wõi omawalitsusi, saa
dame kirjatükid tähendatud arstidele wõi 
asutustele, et nendel wõimalus oleks nii
sugusel korral, kui nad kirjatükis awal
datud mõtetega wõi asjaoludega nõus ei 
ole, tarwilikul wiisil reageerida. Sel kor
ral saadeti ülaltähendatud kirjatükk ter
wishoiu peawalitsuse poolt jaoskonnaars

tide seltsile, sellepärast et ta puudutas ars
tiabi korraldamist maal. Ja sealt sain mina 
seltsi esimehelt wastuse, et tema aimab 
ka, kes artikli on kirjutanud. Ja see oli 
kõik. Mingit muud käiku terwishoiu pea
walitsus sellele asjale andnud ei ole ja ei 
mõtlegi seda teha. Suuremat sõnawaba-
dust terwishoiu küsimuste arutamiseks 
nõuda, kui on olnud senni, ei ole arstidel 
küll ühtegi põhjust ega ka wajadust. 
Olen senni rehkendanud kõigi nende ar
wamistega, mis arstide organisatsiooni
delt tulewad, kuid seda nõuda minu käest, 
et mina iga ühe ajalehes ilmunud artiklis 
awaldatud arwamisi ja soowe tähele pa
neksin oma töö juures, et mina iga üksiku 
arsti näpunäiteid jalamaid täidaksin, seda 
ma küll eneselt nõuda ei luba, sest on 
juba liig. 

Siis on siin weel kõneldud sellest, 
nagu ei oleks terwishoiu peawalitsusel 
isegi niisuguste asjade kohta andmeid, 
nagu rawitsusasutused, õed, terwishoiu 
personaal jne. Lugupeetud Riigikogu liige 
oleks küll pidanud enne selgust muret
sema ka selles asjas, kui ta tuli etteheiteid 
tegema asutusele. Mis puutub terwishoiu 
personaali, siis on see ju alati liikuw, 
tema koosseis muutuw, millest ka terwis
hoiu peawalitsus informeeritud peab ole
ma, mispärast aegajalised teadetepäri-
mised asutustelt ja Omawalitsustea tingi
mata tarwilikud. Ei ole midagi iseära
likku, et ka käesolewa aasta algul neid 
teateid nõuti. (L. J o h a n s o n , sd.: K a s 
n e i d a n d m e i d on?) Miks ei ole, 
isegi selles aastaraamatus, mis ka Teil 
käes oli, on nad sees. (L. J o h a n s o n, 
sd.: E t T e i l m i n g i s u g u s e d a n d 
m e d on, s e l l e ü l e m a e i k a h t l e . ) 

Edasi puudutaksin lühidalt emade- ja 
lastekaitse küsimust. Mäletatakse wist 
wäga hästi, et sel alal on meil algatuse 
teinud Ameerika punanerist ja lady 
Pagefs mission. Tähendatud organisat
sioonid andsid meilt lahkudes Omawalit
sustea üle awatud asutused ja õige suu
rel mõõdul warustust, millega wõisid 
omawalitsused edasi töötada. Kuid niipea, 
kui nad meilt lahkunud olid, tuli meil kü
simus üle tõsta: mis teeme meie edasi ja 
kuidas suudame meie kõiki neid asutusi 
ülewal hoida, millele nad aluse pannud? 
Seati kokku edaspidine tegewuskawa ja 
tehti kindlaks, et meil tuleks selle poole 
püüda, et iga 10—15.000 elaniku kohta 
läbistikku oleks üks emade nõuandekoht. 
See nõuaks üle terwe riigi umbes 75 nõu-
andekohta ja igaühe ülewalpidamiseks 
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läheks umbes miljon marka aastas. Kui 
riik wõtaks oma kanda 50% kuludest, siis 
tuleks eelarwesse umbes 40 miljonit aas
tas juurde wõtta. Oli täiesti selge, et ühe 
wõi kahe aastaga meie seda kõike teos
tada ei saa, waid seda tuleb teha järk
järgult, nii et iga aasta awamisele tulek
sid 3—4 uut nõuandekohta. Teist teed 
meil ei ole. Ei ole mitte õige, nagu oleks 
naisorganisatsioonide liit seda kõike kor
raldanud. Ma olen ju wäga tänulik nais
liidule selle töö ja waewa eest, mida ta 
teinud ja näinud, sest meie oleme kõige-
lähemas kontaktis töötanud, ja loodeta-
wasti saab see koostöö ka tulewikus 
wäga sõbralik olema, mida muidugi soo
wida tuleks, kuid ei saa mitte öelda, et 
sellel alal ei ole terwishoiu peawalitsus 
midagi ära teinud. Seda on wäga raske 
öelda, kui objektiiwne olla. 

Kõigest sellest, mis ma olen katsunud 
lühidalt ette tuua, selgub, et kolme ja 
poole aasta jooksul on terwishoiu pea
walitsus siiski mitmesuguseid algatusi 
teinud, on organisatsioonidele ja asutus
tele alus pandud, on kindlaks määratud 
terwishoiu poliitika sihtjooned ja üles 
seatud töö programm, mille alusel tööta
takse. Seda peab igaüks, kes wähegi ob
jektiiwne tahab olla, tunnistama. Mina 
ei wõta seda mitte oma peale, et öelda, 
kas on seda palju wõi wähe olnud, ma ei 
taha iseenese arwustaja olla, kuid mina 
lubaksin enesele, austatud Riigikogu liik
med, ette lugeda teile ühe wäikese mär
kuse rahwasteliidu esitaja arwamisest 
meie maa terwishoiuolude ja -töö kohta. 
Rahwasteliidu esitaja, kes enne jõulu siin 
wiibis, ja kes mitte kui meteoor ei lenna
nud siit läbi, waid oli siin kaks nädalat, tut-
wunes meie tööga ja seaduseelnõudega. 
Tema ütleb järgmist: „Kuidas uued riigid 
oma korraldustöid on teinud, missugu
seid tagajärgi andis wõitlus taudidega ja 
milline wäärtus on terwishoiu alal loodud 
asutustel, seda oli tähtis rahwasteliidul 
tundma õppida. Nägin wäga tähelpanu-
wäärt korraldustööd, mis ei ole küll weel 
lõpule wiidud, kuid mille kallal agarasti 
tööd tehakse, seda on näha ka sellest sea
duseelnõust, mis terwishoiu korralduste 
tarwis terwishoiu peawalitsuses olemas 
on. See korraldus tahab pidada wõitlust 
külgehakkawate haiguste wastu kõige-
uuemate põhimõtete järele. Kõrwuti sel
lega on näha, et ka haigemajades moodne 
ümberkorraldus käimas on. Tallinna kül
gehakkawate haiguste haigemaja wõib 
otse eeskujulikuks lugeda. Hirurgia osa

kond on imekspanemiswäärt hästi kor
raldatud. Soowitawad oleksid weel or-
gaanid külgehakkawate haiguste wastu 
wõitlemiseks, eriti bakterioloogilisel alal, 
milleks ka arstid eriti ettewalmistama 
peaksid. 

Rõõm on näha suurt tööd, mis Eestis 
tehakse terwishoiu populariseerimise alal 
rahwa hulgas. Tähelpanuwäärt on tööd, 
mis tehtud emade ja rinnalaste hoole
kande alal. See töö nõuab küll suuri 
jõupingutusi, kuid ta tõotab kõigepare-
mat. Üldiselt on muljed wäga head sel
lest tööst, mis kolme aasta jooksul teh
tud. Terwe seisukord on peaaegu muu
tunud normaalseks." (E. W e b e r m a n , 
rhwsw.: „P ä e w a l e h t" e i t u n n e 
s e d a.) 

Ka mina wõin öelda, et meil ägedate 
hakkawate haiguste suhtes seisukord on 
täiesti paranenud, normaalseks muutunud 
ja on täiesti rahuloldaw. On tööd palju 
ees, kuid see töö on sarnane, mida ükski 
jõud, ükski rahwas ei ole 3 wõi 3 ^ aasta 
jooksul läbi wiinud, waid siin on tarwis 
aastakümneid. Tähtis on, kas meil on 
õige programm, kas meie töörada on 
õige. Seda tunnistas ka rahwasteliidu 
esitaja, kes ütles, et mitte tähtis ei ole, 
missugused asutused on teil ja kui hästi 
on nad sisse seatud, tema on Riias ja mu
jal näinud ilusaid asutusi, kuid seda wõib 
teha kõik kui raha on, aga tähtis on see, 
kas teil on kindel programm. Kui teil see 
on, siis kindlasti areneb töö õiges sihis. 

Oleks weel öelda mõni sõna üksikute 
märkuste kohta, mis siin tehti. Nii heideti 
ette, et terwishoiu peawalitsuse juhataja 
esinemine tööstusnõukogus oleks nagu 
wastolus olnud ministeeriumiga. Selle 
kohta pean tähendama järgmist. Terwis
hoiu peawalitsuse juhataja ei kuulu töös-
tusnõukogusse mitte kui ministeeriumi 
esitaja, waid tema kuulub sinna kui ter
wishoiu peawalitsuse esitaja, samasu
guste õigustega, nagu ministeeriumi esi-
tajadki. See on Asutawa Kogu poolt 
wastuwõetud seadusega fikseeritud ja 
arwatawasti ei saa wist kahtlust olla, et 
kui terwishoiu peawalitsuse juhataja kuu
lub sinna iseseiswalt, kui ta on määra
tud nõukogu liikmeks mitte ministeeriumi 
esitajana, et temal siis tohiwad olla ka 
oma iseseiswad arwamised. Käesolewal 
juhtumisel olid need arwamised niisugu
sed, et kaubandus-tööstusalal ei saa too
ja puhkepäewi ühtlaselt normeerida nii 
nagu seaduseelnõu seda ette nägi. milles 
taheti kaubandust samale alusele wiia, 
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nagu tööstustki. Sellega aga mina kui
dagiwiisi nõus ei saa olla. (L. J o h a n 
s o n , sd.: M i s T e i e s i i s m i n i s 
t e e r i u m i s t e g i t e ? ) Ministeeriumis 
ei ole mina seda seaduseelnõu näinud, 
sest et ta ei puutu otse terwishoiusse ega 
minusse. Nõnda leian mina, et ka see 
etteheide ei ole päris märki läinud. 

Sama lugu on ka haigekassa waba-
müügi apteegi awamisega ja wist ei ole 
etteheitja isegi asja suurem poolehoidja, 
kui see, kes siin täna kõigeenam ettehei
teid on saanud. Kui teie waewaks wõtak-
site terwishoiunõukogu protokolle lugeda, 
siis leiaksite sealt, kes tõstis selle küsi
muse üles, kes wiis selle läbi ja kes selle 
liikuma pani. Et aga pärast küsimuses 
teised asjaolud kaasa kõnelema hakkasid, 
siis ei ole ometi selles süüdi see inimene, 
kes asja liikuma on pannud. Etteheitena 
on toodud isegi masinakirjutaja trüki
wiga, kes on jätnud wälja apteegi juha
taja ja lihtsalt kirjutanud selle haigekassa 
juhatajaks. Seda ei leia mina tarwilikuks 
siit kõnetoolilt üldse mitte õiendada. Ül
diselt tohiks wist selge olla, et 3 ^ aasta 
jooksul tehtud töö on neile alustele raja
tud olnud, mis ka wäljaspool wastuwõt
mist ja tunnustamist on leidnud. Siin 
wõidakse aga öelda, et on ju tõsi, et sise
maal ja riigis töötatud ja tegutsetud on, 
kuid kuidas on üldised suhted rahwus
wahelised, sest terwishoiu töö peab ula
tama üle riigi piiride, terwishoiu töö on 
rahwuswaheline. Kas on sõlmitud kon-
wentsioone? Ja kui asja sellest küljest 
waadelda, siis peab ütlema, et ka siin on 
niipalju tehtud, kui seda aeg ja olud on 
lubanud. Juba 1922. aastal sõlmisime 
konwentsiooni Wenemaaga, Lätiga ja 
Ukrainaga. See konwentsioon on rajatud 
nendele põhimõtetele, mis Pariisi kon-
wentsioonis 1912. aastast ette nähtud. 
Seda tuli aga tuntawalt ümber töötada ja 
praegusaja nõuetele wastawalt täien
dada. Alles nende päewade sees saime 
kutse Pariisist, tulla sinna konwerentsile 
tulewal sügisel. Konwerentsi päewakor-
ras on 1912. aasta konwentsiooni rewi
deerimine ja täiendamine, mida meie juba 
1922. aastal tegime. Nõnda et ka selles 
suhtes ei leia ma, et meie midagi muud 
oleksime teha saanud, kui tehtud on. Kui
das on aga meie suhted rahwasteliiduga? 
Ma pean konstateerima, et kõigeparemad, 
juba 2 aastat saadame oma inimesi wahe-
tuskursustele, meile tullakse kõigiti 
wastu. Minule isiklikult on paaril korral 
ettepanekuid tehtud, kuid ma ei ole senni 

kahjuks neid wastu wõtta saanud puht 
isiklikkudel põhjustel, kuid üldiselt, nagu 
öeldud, on wahekorrad head ja läbikäi
mine kõlgeelawam. 

Lõpuks ei soowiks ma midagi muud, 
kui ainult seda, et mulle öeldaks, kas need 
sihtjooned ja põhimõtted, millel meie 
terwishoiu töö on püsinud ja mis ka tule
wikus selle töö aluseks peaksid olema, 
kas nad on wastuwõetawad ja õiged. Kui 
arwatakse, et nad wastuwõetawad ei 
ole, siis on ju wäga lihtne abinõu, et need 
inimesed, kes need põhimõtted loonud, 
sihtjooned üles seadnud ja nendele oma 
tõö on rajanud, et need inimesed peaksid 
lahkuma. Ja seda teen mina otsekohe, 
kui lugupeetud Riigikogu liikmed, kelle 
alandlik teender mina juba enam kui 
5 aastat olen olnud, minule seda ütlewad. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Aruandja 
lõpusõna ei tarwita. On ettepanek tehtud 
töö - hoolekandeministeeriumi eelarwe 
349.690.700 marga suuruses wastu wõtta. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on t ö ö - h o o l e k a n d e -
m i n i s t e e r i u m i e e 1 a r w e - o s a 
w a s t u w õ e t u d . 

Riigikogu on üle kahe tunni töötanud, 
kuulutan weerandtunnilise waheaja. 

Waheaeg algab kell 7.30 min. 
Pärast waheaega jätkub koosolek kell 

10.35 min. 

Koosolekut juhatab esimees J. Tõnis
son. 

Sekretääri kohal sekretäär T. Kalbus. 

R i i g i 1925. a. e e 1 a.r w e ü h t l u s 
t a m i s e k o m m i s j o n i a r u a n d j a K. 
K o r n e l (loeb): „Riigiwõlad. 
§27. Laenu protsendid 277.576.100.— 
§ 28. Laenude realisee

rimise kulud ja 
kursiwahed 20.000.000.— 

Riigiwõlad 297.576.100.—" 

Juhin Riigikogu liikmete tähelpanu 
selle peale, et ühtlustamise kommisjonis 
tehti selgeks rühmade esitajate nõupida
mise tagajärjel eelarwe tasakaaluwiimise 
tarwidus. Kommisjon lõpetas selle töö 
teatawate tagajärgedega ja wõttis selle
juures aluseks Wabariigi Walitsuse poolt 
esitatud muudatuste ettepaneku. Lõpu-
kokkuwõtte järele ja arwesse wõttes neid 
suurendusi, mis täna wastu wõetud, on 
waatamata wõrdlemisi suurte wähen-
duste peale erakorraliste kulude osas, 
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praegusel silmapilgul puudujääk 5 miljo
nit. § 28. juures on walitsus ise ette pan
nud seda wiie miljoni marga wõrra wä
hendada, silmas pidades seda, et lae
nude tasumise tingimiste muutumise taga
järjel wõimalik on seda summat Wähen
dada 20 miljoni pealt 15 miljoni peale, Ka 
ühtlustamise kommisjon leidis, et see on 
siin wõimalik, ja sellepärast panen ette 
ühtlustamise kommisjoni nimel § 28. 
wastu wõtta 20 miljoni asemel 15 mil
jonit. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Aru
andja poolt on kommisjoni nimel ettepa
nek tehtud wastu wõtta § 28. Laenude 
realiseerimise kulud ja kursiwahed 15 
miljoni marga suuruses. ( H ä ä l e t a 
t a k s e.) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Panen riigiwõlad ühes wastuwõetud 
muudatusega hääletamisele. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on r i i g i w õ l a d ü h e s w a s t u w õ e 
t u d m u u d a t u s e g a w a s t u w õ e -
t u d. 

A r u a n d j a K. K o r n e l (loeb): 
„Üldised kulud. 
§ 1. Lisapalk 70.000.000.— 

Üldised kulud 70.000.000.— 
Korralised kulud 6.090.197.200.—" 

See summa otsustati wõtta rahami
nisteeriumi arwele lisapalgaks riigiamet
nikkudele. Ühtlustamise kommisjon lei
dis, et selle summa tarwitamine peab 
sündima eriseaduse põhjal. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u 
s e g a on ü l d i s e d k u l u d w a s t u 
w õ e t u d . 

A r u a n d j a K. K o r n e l (loeb): 
Erakorralised kulud. (Waata lisa nr. 3, 
weerg 29—35.) 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Selle osa 
kohta on ühtlustamise kommisjon õige 
rohkesti ja wäga mitmesuguseid muuda-
tus-ettepanekuid teinud, mida ma järje
korras ette kannan. Kõigepealt otsustati 
kustutada Riigikogu, § 1. - kinniswara 
muretsemiseks — 4 -miljonit, teiseks ra-
haministeerium, peatükk I, § 1. wastu 
wõtta 8 miljonit marka. Siin oli õieti kaks 
ettepanekut: ühelt poolt, wõtta wastu 
summa muutmata 10 miljoni marga suu
ruses. Siis haridusministeerium, pea
tükk II, § 1. kustutada 6 miljonit marka 

Petseri gümnaasiumi ehitamiseks, ar
wesse wõttes, et käesolewal aastal tege
likult seda summat tarwis pole, kuna 
seks otstarbeks suurem summa eelmisest 
aastast' kasutada: Siis otsustati wähen
dada haridusministeerium, peatükk IV, § 1. 
500.000 marga wõrra, mis ette nähtud 
muuseumi remondiks. Järgmine muudatus 
tehti teedeministeerium, peatükk I, § 4. ja 
nimelt wõeti üles uute raudteede ehitami
seks 94 miljoni asemele kõigist 8 miljonit 
marka. Siis otsustati teedeministeeriumi 
peatükk II § 7 wähendada 2 miljoni marga 
wõrra, wõttes 5 miljoni asemele 3 miljonit 
marka. Järjekorras wõttes tuleb nüüd 
suurendamis-ettepanek ja nimelt teedemi
nisteeriumi peatükk III § 3 wõtta üles 
erakorraliste kulude all Riia telefonisek
sile Eestisse jäänud waranduste eest ta
sumiseks 3.913.200 marka. Järgmine on 
ka suurendamis-ettepanek, nimelt wõtta 
üles töö-hoolekandeministeeriumi pea
tükk II § 2 toetus töölistekodu ehitami
seks 5 miljonit marka, sest kommisjon 
wõttis wastu Wabariigi Walitsuse selle
kohase ettepaneku. Need oleksid muuda
tused erakorraliste kulude juures, mis 
tehtud ühtlustamise kommisjoni poolt. 

R a h a m i n i s t e r L. S e p p : Ma li
saksin weel juurde järgmised muudatus
ettepanekud: kõigepealt wälja jätta sõja
ministeeriumi erakorraliste kulude eelar-
west § 12. Segakulud 50 miljonit marka, 
awans kaitseliidule; erakorraliste tulude 
eelarwest § 1, kaitseliidu maksust sisse-
tulew summa 50 miljonit marka. See 
summa koormab täiesti ilmaaegselt eel-
arwet, sellepärast on õigem see wälja 
jätta; siis panen ette erakorraliste kulude 
eelarwest kohtuministeeriumi alal wähen
dada peatükk 4. § 1. wangimajade ehita-
missumma 10 miljoni marga wõrra ning 
suurendada erakorraliste kulude eelarwet 
teedeministeeriumi alal peatükk I. § 4. 
uute raudteede ehitamine 36 miljoni 
marga wõrra. Selle wangimajade eel-
arwe-summa wähendamis-ettepaneku kui 
ka järgmised ettepanekud teen selle põh
jendusega, et arwatawasti mingisugused 
uued maksud wastu wõetakse ja nende 
sissetulewate summade arwel esineb 
Wabariigi Walitsus lisaeelarwega, et ku
lusummasid, mis siis tarwilikud leitakse 
olewat, pärast uuesti üles wõtta. 

T h. P o o l (töer.): Mina teen ette
paneku wähendada teedeministeeriumi 
peatükk II riigiraudteede walitsus § 5. 
Kulud sõja ja selle tagajärgede tõttu 
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12.500.000 marga wõrra wedurite paran
damise arwel. Arwatawasti on Riigi
kogul selle summa otstarwe juba teada. 
Wanad prakeeritud wedurid kawatse-
takse ümber teha, uuendada. Mina esine
sin juba kommisjonis seisukohaga, et selle 
asemel, et kodumaal hakata neid wanu 
wedurid ümber tegema, uuendama, on 
palju parem täiesti uusi ehitada, sest wahe 
wastawate kalkulatsioonide järele nende 
hinnas suur ei saa olema. See ettepanek 
on kooskõlas ühe teise ettepanekuga, 
mida ma operatsioonifondide juures ka-
watsen teha. Nimelt kui käesolew ette
panek läbi läheb, siis ei ole waja wähen-
damisi ette wõtta asunikkude ehituslaenu 
ja maaparanduse laenude alal. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Sisse on 
tulnud järgmised ettepanekud: rkl. Penno 
poolt: „kustutada teedeministeeriumi,pea
tükk I, Keskasutus, § 4. Uute raudteede 
ehitamine 94.000.000 mk." siis on weel 
rkl. Penno poolt ettepanek: „kustutada 
töö-hoolekandeministeeriumi peatükk II 
C. Mitmesugused hoolekande-asutused, 
§ 2. Udriku nõdramõistuslikkude kodule 
elektrisisseseade muretsemiseks 743.000 
mk." Rkl. Oja poolt on ettepanek: s u u 
rendada: erakorralised kulud, haridusmi
nisteerium, peatükk IV A. § 1. Tartu muu
seumi remont, suurendada 500.000 marga 
wõrra." Sõna on rkl. Kornel'il. 

K. K o r n e l (rhw.): Mina tahaksin 
selle muuseumi summa juures paar sõna 
öelda. Summa wähendamine iseenesest, 
mis läbi wiidi, ei mängi suurt osa ' meie 
eelarwe tasakaalu wiimise juures, kõigist-
500.000 marka. Kuid katuseparandamise 
töö on hädatarwilik, sest muidu wõiwad 
muuseumi kogud kannatada saada. Ja 
ma arwan, et ka nendes muuseumi kogu
des peitub suur warandus, ja see waran
dus wõib selle 500.000 marga kärpimise 
tõttu sattuda hädaohtu. Minu arwates on 
see õige suur hädaoht meie kultuurkogu-
dele, mida nii suure hoolega kogunud 
oleme ja mida wäga kõrgelt hinnatakse. 
Seda arwesse wõttes toetan ettepanekut 
Tartu muuseumi remondikulusid suuren
dada endise tasapinnani, nimelt endise 
summani 1.500.000 marga suuruses. 

J. W a i n (sd.): Härra Pool tegi ette
paneku wähendada wedurite paranduse 
summat 12.500.000 marga wõrra, et seda 
teise kohta üles wõtta. Iseenesest ei ole 
kõigis neis punktides, mida wähendus-
tena ja suurendustena ette nähti, ühtegi 

sarnast, mida suurendada ei wõiks ja 
mida suurendada ei wõiks eduga. Aga 
tuleb muidugi arwesse wõtta,. kas meil 
raha on ja kui palju. Kui meil raha tar
beks ei jätku, siis — kus kohal wõimalik 
oleks ilma otsekohese kahjuta kokku 
hoida. Mis puutub aga eriti wedurite pa-
randustöödesse, siis on nende ärajätmi
sega meil tegemist tööpuudusega asutu
ses, kus inimesed kuuluwad oskustööliste 
liiki, keda alal hoidma peame. Meil on 
weel õnneks meie raudteetehased, kus 
senni on püsinud töölised wanemast ajast, 
kwalifitseeritud walajad, treialid, luku-
sepad jne., inimesed, kes aastakümneid 
seal tööd on teinud. Kui wõtaksime nüüd 
neil-t tööstusettewõtetelt nende krediidid 
ära, siis kaoks loomulikult ka nende töö, 
ja tõuseks üles küsimus, mida need tööli-
lised siis tegema peawad. Kas nad pea
wad wälja rändama teistesse riikidesse i 
wõi peawad minema neile töödele, mida 
teistes kohtades ette wõetakse, kui 
tehakse wastaw ettepanek, suurendada 
maaparanduse krediiti, missugune töö meil 
igatahes wäga tarwilik on. Aga meie ei 
saa ju walajaid, treialid ja teisi oskustöö-
lisi saata mullatööde peale; meie hoiak-
sime siis küll alles suurema hulga maa-
töölisi, kuna meie kwalifitseeritud tööjõu 
laseksime laiali walguda wõi riigipiiridest 
wälja rännata. Meie arutame praegu kui 
mitte Riigikogus, siis kommisjonis meie 
tööstuskoolide seadust ning tahame en
dale tulewikus wastawaid tööjõude soe
tada. Oleks selle juures igatahes wäga 
ebamäärane, kui samal ajal neid, kes meil 
peale wastawa eelhariduse saanud küllal
dase ja kestwa praktika, nüüd lastaks 
laiali walguda. Mis puutub aga sellesse, 
et meil üsna uusi wedurid teha wõidakse, 
siis on see täiesti õige. Kuid meie ei saa 
mitte ära keelata, kui endisest wedurist 
järele jäänud wäga wäärtuslikud osad — 
ütleme, waskkatel, mida praegusel ajal 
terasest ei tehta, temasse tagasi pan
nakse. Sellega ei omandaks see töö mitte 
uue tegemise iseloomu. 

Silmas pidades neid asjaolusid sotsia
listlikud Riigikogu rühmad selle wähen-
duse poolt hääletada ei saa, waid peawad 
selle wastu hääletama. 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Teedemi
nisteeriumi peatükk I § 5 — all on Ema
jõe silla ehitamiseks Tartus 9 miljonit. 
Selle paigutamise järele wõiks mõista, 
nagu oleks tahetud riigi kanda wõtta 
terwe Tartu silla ehitamine. Aga meie 
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tegime otsuse, et see summa läheb lae
nuks. Sellepärast peab wormilise ette
paneku tegema, et see summa tuleb siit 
maha kustutada ja tuleb operatsioonifon-
didesse rahaministeeriumi arwel § 3-da 
all — Emajõe silla ehitamiseks Tartus 
9 miljonit — üles wõtta. Selle ettepaneku 
teen ma pärast. Praegu teen ma ette
paneku Emajõe silla ehitamiseks Tartus 
9 miljonit marka siit maha kustutada, sest 
see kulu oma iseloomu poolest ei kuulu 
erakorraliste kulude alla. 

L. J o h a n s o n (sd.): Töö-hoolekan-
deministeeriumis on terwe rida asutusi, 
kusjuures on ka põllumajandus, ja nende 
peäle on kulud ette nähtud ka erakorra
lise kulude eelarwes. Kuid on mõnesugu
seid teateid, et põllumajapidamine nendes 
asutustes mitte kõigeparemas korras ei 
ole. Nii näiteks Udriku kohta teatakse 
kõnelda, et seal hobuseid rohkem olla kui 
lehmi. Mis otstarbega sarnane põlluma
japidamine seal sisse seatud on, see oleks 
huwitaw teada. Mis Taageperasse puu
tub, siis tuleb seal erakorraliste kulude all 
iga aasta wäga suuri summasid juurde 
anda. Kuid seal on ka oma põllumajapi
damine olemas, aga nagu jällegi teateid, 
on see põllumajapidamine seal kaunis 
korratus seisukorras. Põllutööriistadega 
käiakse hooletult ümber, jäetakse nad 
wälja lageda taewa alla. Põlluheina saak, 
mis läinud suwel hea, oli teisel ja kolman
dal päewal kokku pandud, poolkuiwalt 
küüni weetud, ja selle tagajärjel oli suur 
osa temast rikki, hallitama läinud. Nii on 
ka näiteks osa kartulid lastud hukka 
minna. Ma arwan, pt niisuguseid nähtusi 
meie riigi hoolekandeasutuse juures ole
wates mõisates ometi ei tohiks ette tulla. 
Ja kõige selle juures toidetakse inimesi, 
kelle rawitsemine just toitmises seisab, 
liig puudulikult, ja isegi on ametnikka, kes 
ütlewad, et ega neile matsidele kõiki toi
tusid tarwis ei ole. Näiteks on seda öel
dud tomaatide ja salatite kohta. Ma ar
wan, et see näitab, et kord seal kõige
parem ei ole ja need summad, mis seal 
ära kasutatakse, tihti siiski wast otstar
bekohaselt ära ei kasutata. 

Mis puutub härra Pool'i ettepane
kusse, siis wõis ju sarnast ettepanekut 
sealt poolt oodata. Kui see ettepanek 
wastu wõetakse, siis on see jällegi töö
puuduse suurendamine. Selle tagajärg on 
see, et waluuta eest ostetakse wedurid 
wäljast, ja oma wedurid, mida parandada 
wõib oma tehastes, need lastakse täiesti 

kõlbmatuks muutuda. Ja wiimati jõuame 
meie niisuguse seisukorra juurde wälja, 
et meil antakse palju laenu piimaasjan
duse peale, kuid ei leidu wedurid, mis 
piima kohale weaksid. 

Mis puutub härra Pool'i wäidetesse, 
et wanade wedurite parandamine kulukas 
tuleb, ja et kasulikum oleks uusi osta, siis 
on see waide juba eelarwe-kommisjonis 
raudtee esitajate poolt ümber lükatud ja 
näidatud, et see mitte nii ei ole. (K. 
T on km an, põl.: E i o l e õ i g e ! ) Loo
dame, et see siiski õige on. Mina isik
likult kuulsin seda inseneer Jürgenson'i 
käest, ja lubage, et ma teda rohkem usun, 
kui seda, mida härra Tonkman ja härra 
Pool räägiwad. See oli eelarwe-kommis
jonis koosolekul laupäewa õhtul. (K. 
T o ri k m a n, põl.: T e i e e i o l n u d 
r a u d t e e e e l a r w e - k o m m i s j o 
n i s ! ) Teie härra TonkmaiTi kommis-
jonis muidugi mina ei olnud, ja ma ei ar
masta sinna ka minna kus Teie olete, aga 
weduritest oli jutt ühtlustamise kommis-
jonis. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Palun 
isiklikud sõnawahetused jätta. 

L. J o h a n s o n (sd.): Mis puutub uute 
raudteede ehituskulude mahatõmbami
sesse, siis sarnane ettepanek tuli asuniku 
poolt, ja see on täiesti loomulik. Sest 
milleks on ühel ,,asunikul" teises kohas 
raudteed tarwis, kui tal oma läheduses 
raudtee olemas on. Ja wäga loomulik ka, 
et pärast ettepanek tehakse seda summat 
nõuda operatsioonifondide all asunikku
dele mõne laenu arwele. Wäga iseära
likuna kõlab ka see, et Udriku nõdra
meelsetele elektriwalgusast tarwis ei ole, 
ja selleks tahetakse siis see summa, 
743.000 marka maha tõmmata. Kui seal 
moodne asutus peab olema, siis peab seal 
tingimata ka elektriwalgusas sisse sea
tama, pealegi kui elektriwalgustuse sisse
seadmine nii wäga kulukaks ei lähe. Aga 
ettepaneku tegija ei näidanud ära, milleks 
seda summat jällegi tarwitada tahetakse, 
kuna ilma selle summatagi oleks wõinud 
eelarwe tasakaalu wiia. Nähtawasti on 
siin jälle tegemist kas piimatalituse laenu 
wõi mõne „asunikkude" laenusumma suu
rendamisega, olgugi et see wäikene 
summa waewalt meie asunikkude seisu
korda päästaks, kuigi ta nende laenudele 
juurde lisataks. 

B. Oja (töer.): IV eelarwe-kommis-
joni nimel teatan, et Petseri gümnaasiumi 
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jaoks määratud summa 6.000.000 mk. 
mahakustutamisega kommisjon ühineb, 
sest seal on weel 9% miljonit eelmisest 
aastast järel, mida käesolewal aastal 
wõib ära tarwitada. Kommisjoni nimel 
pean aga wastu waidlema Tartu muu
seumi jaoks määratud summa 500.000 
marga mahakustutamisele. Kommisjon 
käis kohapeal waatamas ja leidis, et see 
hoone on igatahes wäga halwas seisukor
ras, ja ühes sellega ka wäga hädaohtlikus 
seisukorras meie wäärtuslikud muinas-
warad, mis sinna kokku koondatud. Siin 
ei ole muuseumile mitte lubatud kõike 
seda summat, mille suuruses muuseum 
remonti ette kawatseb wõtta. Seal on 
eelarwe kokku seatud 3.000.000 marga 
peale, ja kommisjon on leidnud hädapära--
sena üles jätta krediiti 1^ miljoni marga 
suuruses. Sellepärast waidlen mina kom
misjoni nimel selle .500.000 marga maha-
kustutamise wastu ja palun see summa 
uuesti üles wõtta. 

T e e d e m i n i s t e r K. W i r m a : Mina 
pean teatama selle summa asjas, mida 
praegu puudutati, et wiimasel rühmade-
wahelisel nõupidamisel eelarwe kooskõ
lastamise juures ka see summa on ar
wesse wõetud, ja et need ettepanekud, 
mida härra rahaminister siin eelarwe 
lõpukokkuwõttena esitas, juba sisalda-
wad selle summa suurendamise wõima-
luse. Kui see summa nüüd wastu wõe
takse, siis ei rikuta sellega eelarwe tasa
kaalu. Siis tahaksin mina meelde tule
tada seda härra rahaministri poolt ette
kantud teadaannet, et need wähendami-
sed mis eelarwe tasakaalustamise suhtes 
ette on pandud, loodetakse lisaeelarwe 
korras lahendada. Ja kui see nii on, siis 
oleks rkl. Pool'i poolt tehtud ettepanekud 
liigsed. Igatahes ei saa leppida nende 
seletustega, mis rkl. härra Pool ette tõi 
oma ettepaneku põhjendamiseks. Tema 
arwates ei tuleks wanu wedurid paran
dada, waid uusi ehitada. Kui aga see asi 
nii on, siis peaks 12^ miljonit krediiti 
juurde lisama, mitte aga ära wõtma, sest 
siis, wõib olla, saaks sellega hakkama, et 
meie kodumaal wedurid ehitaksime ja 
need kasulikud osad, mis meil wanadest 
weduritest üle jääwad, wõiksime tarwita
mata jätta. See ei oleks aga majandus
likult otstarbekohane. Need wähemad 
wedurid, mis meil hoidunud on, ei tuleks 
lammutamisele määrata. Aga meil on 
kõiksugu wedureid, on suurte ratastega 
wedureid, mis omalajal wähemate kiir

rongide weduriteks olid määratud, neid 
meie küll ei taha parandama hakata, nii 
mõnedki nendest peawad wälja jääma, 
sest meil on ühesuuruseid wedureid 
waja. Seda süsteemi, mis meil kogu aeg 
oli käsitamisel, nimelt et meie paneme 
omale kohustuse peale kogu aja transiidi 
wastu walmistuda, oma sisemist kodust 
tööd aga transiidiweo wahel ära tegema, 
seda seisukohta peame meie rewidee-
rima. Meie oma igapäewasea tarbed ei 
ole transiiditarbed, ja siin on meil wähe
maid wedureid tarwis kui transiidi ots
tarbel suuri ronge wedades. Meil on 
wanu wedureid, ja kui meie neid paran
dame ja ühegi miljoni selle paranduse 
juures wähem kulutame, kui meie uute 
eest peaksime maksma, siis on see meile 
juba otsekohene kasu. Aga on loota, et 
wedureid parandades saame kaunis ka
sulikud ja ökonoomilised wedurid. Seda 
saame siis, kui meie neid korralikult pa
randame. Nii saame meie wäiksemate 
kuludega läbi kui siis, kui meie praegusel 
ajal uusi wedureid ostma hakkame, we
dureid, mis wõib olla praeguste uute we-
durite kuju juures paari aasta pärast meile 
suuri üllatusi näitawad. Meie leiame 
praegu ajalehtedest, et ehitatakse uusi 
turbiinisüsteemilisi wedureid ja kuuleme 
sellest, et tiiselmootorid pannakse otse
kohe aurukatla asemele. Need on uudi
sed, mis wõib olla mõne 4—5 aasta pärast 
suuri tagajärgi wõiwad anda, ja selle
pärast rutata uute wedurite ostmisega ja 
isegi wanatüübiliste ehitamisega oleks 
wõib olla ettewaatamata. • Sellepärast 
parandame weel mõne aasta wanu ja 
wõib olla saame palju odawamini läbi. 
(K. T o n k m a n, põl.: A g a m i k s T e i e 
s i i s n e e d p a k k u m i s e d t a g a s i 
l ü k k a t e ? ) Ei, härra Tonkman, meie ei 
lükka tagasi, Teie ehk teete ühe pakku
mise teedeministeeriumile, meie kalku
leerime ja waatame, mis tüüpi ta on ja 
Teie, härra Tonkman, wõite ehk natu
kene teenidagi selle pealt. Kui Teie aga 
waatate esitatud pakkumisi, siis leiate, et 
meie wanadel weduritel on paremusi, mis 
nendel Teie uutel pakutawatel mitte ei 
ole. See mida meil siin soowitatakse, on 
õigust öelda Ameerika süsteemi soowi-
tamine. Wõiks wahest Ameerika süs
teemi juurde minna, nimelt 5 aasta pärast 
wana wedur wanarauda wisata ja ase
mele uus wedur osta. Aga see süsteem, 
mis Ameerikale kõlbulik, kellel suured 
sisseseaded, ja kes selle wanaraua wõib 
kohe uueks weduriks teha, — meile ei 
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lähe. See on juba wana küsimus, mida 
on aastakümneid käsitatud, ja meie ei wõi 
Ameerika süsteemi tarwitamisele wõtta, 
sest meie ei saa wedurit wiie aasta pärast 
mitte wanarauda wisata, waid peame 
oma wana wedurit parandama. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Faktili
seks märkuseks on sõna rkl. Kärner'il. 

A. K ä r n e r (sd.): Eelarwe lehekülg 
106-dal põllumajanduse peawalitsus, maa
paranduse tööd, peatükk III § 1 on eksi
kombel trükitud 20 miljonit marka, peab 
aga olema 25.000.000 mk., sest kommisjon 
muutis esialgset summat pärastise otsu
sega. 

T ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s t e r Chr. 
K a a r n a : Muuseas oli siin ettepanek 
tehtud Udriku nõdramõistuslikkude kodu 
elektri sisseseadmise kulud üle 700.000 
marga maha kustutada. Pean tähendama, 
et sama otstarbega summa oli juba 
mullu eelarwes, tähendab, seaduse jä
rele oleks ministeerium wõinud seda 
summat ka käesolewal aastal tarwitada, 
wähemalt iga kuu Via. Tarwilikua eel
tööd ongi juba tehtud, seega arwatawasti 
ka wäljaminekud juba olemas. Kuid see 
on asja wormaalne külg. Mina pean 
elektriwalgustuse sisseseadmise otse hä-
datarwilikuks. Ilma walgustuseta ju läbi 
ei saa, elektriwalgustuse sisseseadmine 
Udrikus on aga seda tarwilikum, et sel
les asutuses on hoolealusteks nõdramõis
tuslikud lapsed, keda igal sammul peab 
walwama. Petrooleumilampide ja küü
naldega Udriku asutuse ruume walgus
tada on wäga hädaohtlik, Nõdrameelsed 
lapsed wõiwad kergesti tulekahju sün
nitada. 

Edasi, mis puutub lugupeetud Riigi
kogu liikme härra Johansoni tähendu
sesse Udriku nõdramõistuslikkude kodu 
majapidamise kohta, siis pean ma ütlema, 
et Eestis wäga palju maakohti halwas 
korras oli. Mitmedki ülewõetud mõisad 
olid sarnases seisukorras, et esimestel 
aastatel ei andnud põllud saaki. Udriku 
põllud olid kauemat aega söödis olnud, 
nii et hariliku adraga künda ei saanud. 
Arusaadaw, et põllumajapidamine selle 
tõttu esialgul pidi kannatama, nüüd aga 
ei ole seal seisukord kaugeltki nii halb. 
Nägin isiklikult möödunud suwel, et wil
jad Udrikus wäga hästi kaswasid. (R. 
P e n n o , as.: K a e r j ä i w a i j ä l e ! ) 
Seda ei wõi mitte öelda. 

Edasi, mis puutub sellesse, et Udrikus 

hobuseid rohkem on kui kariloomi, siis ei 
wasta ka see teade tõele. (L. J o h a n s o n , 
sd.: M a o l e n e e s k u j u k s w õ t n u d 
t ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s t e e r i u m i ! ) 
No jah, ma arwan, et kui teie püüate mi
dagi ette kanda, siis peaksite ka püüdma 
äärmiselt täpne olla, wähemalt see peaks 
meie kõikide kohta esimeseks nõudeks 
olema. 

Mis puutub Taagepera põldudesse, siis 
on ka seal põllumajandus wõrdlemisi 
heale järjele tõstetud, samuti on ka edas
pidiseks wõimalused ette nähtud nende 
wääratuste kõrwaldamiseks, mis seal esi
algul aset wõisid leida. Nii ei wõiks mi
dagi halba nende kahe asutuse maapida
mise kohta öelda. (L. J o h a n s o n, sd.: 
A g a k u i k a e r w a i j a l e j ä e t i , k a s 
s i i s p o l e m i d a g i . h a l b a ! R. P e n n o , 
as.: S e a l on s õ n n i k u r u u m , s o n 
il i k p e e t a k s e l a u d a s . ) Ma ei tea 
midagi sellest. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Rkl. 
Penno, ma palun siis juba sõna wõtta. 

T ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s t e r Chr. 
K a a r n a : Lugu on nõnda, et Udrikus 
Põlesid kuiwatamisruumid ja ait maha. 
Meile ei antud hoonete ülesehitamiseks 
läinud aastal krediiti. Selletõttu oli 
tarwis Udriku põllusaaki 7 wersta eemale 
teistesse ulualustesse wedada ja kuna 
kuiwatamisruumid ümbruskonnas teiste 
majapidamiste käes kinni olid, pidi kaer 
tõesti kauemaks wäljale jääma. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Lõpu-
sõna on aruandjal. 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Juhin tä-
helpanu ainult selle peale, et ühtlustamise 
kommisjon on esitanud ettepanekuid, mis 
ühenduses Riigikogus tehtud ettepaneku
tega. Peale selle on härra rahaministri 
poolt tehtud weel ettepanekud, mille 
kohta ühtlustamise kommisjoni nimel mi
nul midagi öelda ei ole. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Erakor
raliste kulude kohta on esitatud järgmi
sed ettepanekud: aruandja rkl. Kornel pa
neb kommisjoni nimel ette: kustutada 
Riigikogu peatükk I, § 1. 4.000.000 marka; 
rahaministeerium, peatükk I, § 1. kohta, 
kus on ette nähtud 10.000.000 mk., paneb 
kommisjon ette wariandina 8.000.000 mk.; 
haridusministeerium, peatükk II, § 1. 
kustutada 6.000.000 marka; haridusminis
teerium, peatükk IV, § 1. wähendada 
500.000 marga wõrra; rkl. Oja poolt on 

33 
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haridusministeerium, peatükk IV, § 1. 
kohta ettepanek tehtud summa endiseks 
jätta. 

Rahaministri poolt on ettepanek: koh-
tuministeerium, peatükk IV, § 1. wangi-
majad — kustutada 10 miljonit marka. 
Sõjaministeeriumi erakorralised kulud 
§ 12. kustutada 50 miljonit marka. Tee
deministeerium peatükk I, § 4. suuren
dada 36 miljoni marga wõrra, ühtlusta
mise kommisjoni poolt ort ettepanek, suu
rendada sama peatükk ja sama para-
grahw 8 miljoni marga wõrra, nii et pea
tükk I § 4. suureneks kokku 44 miljoni 
marga wõrra. Rkl. Penno poolt on ette
panek sama paragrahwi all kustutada 94 
miljonit. Siis on ühtlustamise kommisjoni 
poolt ettepanek teedeministeeriumi osas 
peatükk I, § 5. kustutada 9 miljonit marka. 
Rkl. Pool'i poolt on ettepanek teedemi
nisteeriumi peatükk II riigiraudteede wa
litsus, § 5. kulud sõja ja selle tagajärgede 
tõttu, wähendada 12.500.000 marga wõrra. 
Ühtlustamise kommisjoni poolt on ette
panekud: teedeministeeriumi peatükk II 
§ 7. wastu wõtta 3 miljonit. Teedeminis
teerium peatükk III § 3. Riia telefonisek
sile Eestisse jäänud waranduste eest ta
sumiseks 3.913.200 marka. Töö-hoolekan-
deministeeriumi peatükk II § 2. wõtta 
toetus töölistekodu ehitamiseks 5 miljonit 
marka. Lõpuks on rkl. Penno poolt ette
panek, töö-hoolekandeministeerium pea
tükk II C. mitmesugused hoolekande asu
tused § 2. Udriku nõdramõistuslikkude 
kodule elektri sisseseade muretsemiseks 
kustutada 743.000 mrk. 

Asun hääletamisele niisuguses järje
korras, nagu rna parandused ette kand
sin. Kõigepealt tuleb hääletamisele üht
lustamise kommisjoni ettepanek: „kustu-
tada Riigikogu, peatükk I, § 1. kinniswara 
muretsemiseks 4 miljonit." ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Hääletamisele tuleb ühtlustamise kom
misjoni nimel tehtud wariant-ettepanek, 
rahaministeerium peatükk I § 1. all sõja
aegsete rekwireerimiste ja kahjude tasu
mine 1) 8 miljonit, 2) 10 miljonit. Esi
teks tuleb hääletamisele suurem wariani, 
tähendab wõtta § 1-se all 10 miljonit. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k t a g a s i 
l ü k a t u d . Nüüd tuleb hääletamisele 
wähem wariant, wõtta § 1-se all 8 mil
jonit. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d. 

Nüüd tuleb hääletamisele Wabariigi 
Walitsuse ettepanek, millega ka ühtlusta
mise kommisjon on ühinenud, „kustutada 
haridusministeerium peatükk II § 1. Pet
seri gümnaasiumi ehitus — 6 miljonit." 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

Hääletamisele tulewad haridusminis
teerium peatükk IV § 1-se kohta tehtud 
ettepanekud. Esimene ettepanek on teh
tud ühtlustamise kommisjoni poolt w ä 
hendada § 1-es Tartu muuseumi remont 
500.000 marga wõrra." Teine ettepanek 
on rkl. Oja poolt, mida ka rkl. härra Kor
nel toetab, et see summa jääks wähenda-
mata. Ma panen hääletamisele ühtlusta
mise kommisjoni ettepaneku, wähendada 
§ 1. 500.000 marga wõrra. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k t a g a s i l ü k a t u d , tä
hendab § 1. Tartu muuseumi remont on 
1.500.000 marga suuruses wastu wõetud. 

Hääletamisele tuleb rahaministri ette
panek — „ wähendada kohtuministeerium 
peatükk IV § 1. wangimajade remontide 
ja ehitus-ettewalmistustööde tegemiseks 
10 miljoni wõrra, tähendab wõtta 15 mil
joni asemele 5 miljonit. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Edasi tuleb hääletamisele rahaministri 
ettepanek, kustutada sõjaministeerium 
§ 12 segakulud 50 miljonit, mis oli ette 
nähtud awansina kaitseliidule. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d , 
seega on § 12 segakulud 870.000 marga 
suuruses wastu wõetud. 

Hääletamisele tuleb teedeministeerium 
peatükk I § 4. Ühtlustamise kommisjoni 
ettepanek on wastu wõtta 8 miljonit. 
Rahaministri ettepanek on selle juurde 
wõtta weel 36 miljonit, see tähendab 
kokku 44 miljonit. Rkl. Penno poolt on 
ettepanek kustutada 94 miljonit. Järe
likult panen rkl. Penno ettepaneku kui 
kõigekaugemale minewa esimesena hää
letamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
t a g a s i l ü k a t u d . 

Nüüd tuleb hääletamisele rahaministri 
ettepanek — wõtta üles § 4-as 94 miljoni 
asemel 44 miljonit. Kui see ettepanek 
wastu wõetakse, siis langeb ära tarwidus 
ühtlustamise kommisjoni ettepanekut hää
letada. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 
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Nüüd tuleb hääletamisele ühtlustamise 
kommisjoni ettepanek, kustutada teede
ministeerium peatükk 1 § 5. 9 miljonit. 
Kuna see summa tahetakse laenuna wälja 
anda, siis kustutatakse see summa siin ja 
kantakse üle operatsioonifondide alla. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

Nüüd tuleb hääletamisele rkl. Pool'i 
ettepanek — wähendada teedeministee
rium peatükk II, § 5. kulud sõja ja selle 
tagajärgede tõttu 12.500.000 marga wõrra. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Enamus on wastu. 
( H ü ü d e d : Ä r a l u g e d a . ) Panen selle 
ettepaneku uuesti hääletamisele. ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) Ettepaneku poolt on 21 
häält, wastu 26, s e e g a e t t e p a n e k 
t a g a s i l ü k a t u d . (K. T o n k m a n, 
põl.: S e d e l i t e g a . ) Kas nõuate sede
litega hääletamist? (K. T o n k i n a n, 
põl.: S e d e l i t e g a . ) Wahe on 5, Teil 
on õigus nõuda, palun sedelid wälja ja
gada. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Hääletamise 
tagajärjed on järgmised: poolt on antud 
23 häält, wastu 28 häält, erapooletuid — 1, 
s e e g a on e t t e p a n e k t a g a s i 
l ü k a t u d . Hääletamisele tuleb ettepanek, 
teedeministeerium peatükk II, § 7 wastu 
wõtta 3.000.000 mk. wiie miljoni asemel 
elektriwalgustuse sisseseadete täienda
miseks. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . Hääletamisele tuleb ühtlusta
mise kommisjoni ettepanek, teedeminis
teerium, peatükk III, § 3. üles wõtta Riia 
telefoniseksile Eestisse jäänud waran
duste eest tasumiseks 3.913.200 marka. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . Hääletamisele tuleb riigi 
1925. aasta ühtlustamise kommisjoni ette
panek töö-hoolekandeministeerium pea
tükk II üles wõtta § 2, toetus töölistekodu 
ehitamiseks 5.000.000 marka. See on 
õieti Walitsuse ettepanek, mida ühtlusta
mise kommisjon toetab. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . Hää
letamisele tuleb rkl. Penno ettepanek, kus
tutada töö-hoolekandeministeerium pea
tükk II C. Mitmesugused hoolekande asu
tused § 2. Udriku nõdramõistuslikkude 
kodule elektri sisseseade muretsemiseks 
743.000 marka. ( H ä ä l e t a t a k s e.) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e t t e 
p a n e k t a g a s i l ü k a t u d . 

Asun erakorraliste kulude A. — riigi 
keskasutuste kulude osa hääletamisele 

ühes wastuwõetud parandustega. ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u 
s e g a on e r a k o r r a l i s e d k u l u d 
A. — r i i g i k e s k a s u t u s t e k u l u d e 
o s a w a s t u w õ e t u d ü h e s m u u 
d a t u s t e g a . 

A r u a n d j a K. K o r n e l (loeb): B. 
Operatsioonifondid. (Waata lisa nr. 3, 
weerg 35—36.) 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Ühtlusta
mise kommisjoni nimel on mul järgmisi 
muudatus-ettepanekuid teha. Kõigepealt 
operatsioonifondides rahaministeerium 
peatükk I § 1. wastu wõtta wariandina 
15.000.000 marka, kuna ette nähtud on 
20.000.000 marka. Rahaministeeriumi 
peatükk I § 3. tuleb wõtta see summa, mis 
meie kustutasime teedeministeeriumis era
korraliste kulude all maha, nimelt Emajõe 
silla ehitamiseks Tartus 9.000.000 marka. 
Järgmine ettepanek, mille ühtlustamise 
kommisjoni nimel teen, on õieti Walitsuse 
ettepanek, nimelt sõjaministeerium § 1. 
üles wõtta 25.000.000 marga asemele 
20.000.000 mk. Peale selle on ühtlusta
mise kommisjoni poolt ettepanek esitatud, 
põllutööministeerium peatükk III, § 1. 
wastu wõtta 35.000.000 marga suuruses. 
Walitsuse ettepanek oli wähendada 
15.000.000 marga wõrra. Põllutööminis
teerium peatükk III, § 3. wastu wõtta 
10.000.000 marga asemel 5.000.000 mk. 

R a h a m i n i s t e r L. S e p p : Austa
tud Riigikogu liikmed! Kuna eelmise era
korraliste kulude arwele wõeti üles raud-
tee-ehitamise summa suuremana, kui enne 
kawatsetud oli siis tekkis eelarwes uuesti 
puudujääk. Et eelarwet tasakaalu wiia, 
panen mina ette wähendada 30.000.000 
marga wõrra erakorralist eelarwet B. 
operatsioonifondide osas ja nimelt järg
miselt: 

Rahaministeerium. 
1) ptk. I § 1. Koolimajade ehitusfond 

wähendada 5.000.000 marga wõrra; 
2) ptk. I § 2. Elukorterite ehituslaen 

wähendada 2.500.000 marga wõrra. 
Põllutööministeerium. 
3) ptk. II § 1. Asunikkude ehituslaen 

wähendada 10.000.000 marga wõrra; 
4) ptk. III § 2. Maaparanduse riiklik 

laen wähendada 2.500.000 marga wõrra; 
5) ptk. III § 5. Külmetusmaja ehitami

seks wähendada 5.000.000 marga wõrra; 
6) ptk. III § 6. Laen linatööstusele wä

hendada 5.000.000 marga wõrra. 

33* 
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J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Sõna on 
korra kohta rkl. Jürmanni. 

A. J ü r m a n (põl.): Meie wõtsime 
praegu erakorralised kulud mõnesuguste 
muudatustega wastu. Nüüd tulewad ope-
ratsioonifondid. Et kõigil on tahtmine 
eelarwet tasakaalu wiia, siis peaksime 
enne teadma, kui suures summas erakor
ralised kulud wälja tulid, et teada kuidas 
operatsioonifondides parandused wõiks 
läbi wiia. ( W a h e l h ü ü e k e s k e l t : 
E t t e p a n e k u d on w a l m i s . ) Teil 
wõib 100 ettepanekut olla. Kui teie tahate 
aga eelarwet tasakaalu wiia, siis peab 
teil ülewaade olema, enne kui ettepane
kuid teete, ja sellepärast peaksime täna 
koosoleku lõpetama, et wõimalust anda 
kokkuwõtteid teha, kust selguks, kui kau
gele oleme jõudnud. Sellepärast teen 
ettepaneku koosolek lõpetada. 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Ma wõin 
öelda selle kokkuwõtte, mis on tulnud 
nende muudatuste tagajärjel, nimelt puu
dujääk on wähenenud 124.000.000 marga 
wõrra. ( H ü ü d e d : K u i p a l j u p u u 
d u j ä ä k i j ä ä b j ä r e l e w e e l ? ) Puu
dujääki jääb järele 17 miljonit. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Rkl. Jür
mann poolt on tehtud ettepanek koosolek 
lõpetada. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
t a g a s i l ü k a t u d . 

B. O j a (töer.): Haridusministeeriumi 
eelarwe-kommisjoni nimel pean wastu 
waidlema koolimajade ehitusfondi Mk. 
5.000.000.— mahakustutamisele, sest see 
summa ei ole sugugi mitte uute majade 
ehitamiseks, waid nende ehituste lõpule-
wiimiseks, mis praegu pooleli on. Kom
misjoni nimel waidlen Mk. 5.000.000 ma-
hakustutamise wastu. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Lõpu-
sõna on aruandjal. 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Ma .toetan 
ühtlustamise kommisjoni ettepanekuid. 
Härra rahaministri ettepanek ei ole kom-
misjonis kaalumisel olnud ja sellepärast ei 
saa ma seda toetada. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Operat-
sioonifondide kohta on esitatud järgmised 
ettepanekud: riigi 1925. a. eelarwe üht
lustamise kommisjoni poolt: 1) rahami-
nisteerium, ptk. I § 1. kohta, kus on ette 
nähtud 20.000.000 marka, wariandina 
15.000.000 marka; 2) rahaministeerium, 

ptk. I alla wõtta § 3. Emajõe silla ehita
miseks Tartus 9.000.000 marka; 3) sõja
ministeerium, § 1. wõtta 20.000.000 mk., 
see on wähendada 5.000.000 marga wõr
ra; 4) põllutööministeerium, ptk. III, § 1. 
wõtta 35.000.000 mk., see on wähendada 
25.000.000 marga wõrra; 5) põllutöömi
nisteerium, ptk. III, § 3. wõtta 5.000.000 
marka, see on wähendada 5.000.000 
marga wõrra. Rahaministri ettepanekud 
on järgmised: 1) rahaministeerium, ptk. I 
§ 1 wähendada 5.000.000 marga wõrra; 
2) rahaministeerium, ptk. I § 2 wähendada 
2.500.000 marga wõrra; 3) põllutööminis
teerium, ptk. II § 1. wähendada 10.000.000 
marga wõrra; 4) põllutööministeerium, 
ptk. III § 2. wähendada 2.500.000 marga 
wõrra; 5) põllutööministeerium, ptk. III 
§ 5. wähendada 5.000.000 marga wõrra; 
6) põllutööministeerium, ptk. III § 6. wä
hendada 5.000.000 marga wõrra. 

Rahaministeerium, ptk. I § 1. kohta on 
kaks ettepanekut: esimene 20.000.000 
mk., teine — 15.000.000 mk. Rahaminis
ter paneb ette 15 miljonit, seega käib see 
kokku wähema wariandiga. Asun raha
ministri ettepaneku hääletamisele. Kui 
rahaministri ettepanek tagasi lükatakse, 
siis jääb suurem wariani Hääletamisele 
tuleb ettepanek rahaministeeriumi alal 
peatükk I § 1. koolimajade ehitusfondiks 
wõtta 15.000.000 marka. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) Ettepanek on saanud poolt 19 
häält, wastu 18, s e e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . Hääletami
sele tuleb ^ettepanek rahaministeerium, 
peatükk I § 2. wähendada elukorterite 
ehituslaenu 2.500.000 marga wõrra, see 
on 15 miljoni asemele 12 ̂  miljonit, mis 
härra rahaministri poolt tehtud. ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) Ettepanek on saanud 
poolt 17 häält, wastu 9, s e e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Siis on ühtlustamise kommisjoni poolt 
ettepanek rahaministeeriumi osas § 3. 
üles wõtta Emajõe silla ehitamiseks 9 
miljonit. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

Ühtlustamise kommisjoni poolt on et
tepanek sõjaministeeriumi alal § 1. wastu 
wõtta 20 miljoni suuruses. See on Waba
riigi Walitsuse ettepanek, millega ühtlus
tamise kommisjon ühines, ja nüüd tuleb 
25 miljoni asemele 20 miljonit wõtta. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 
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Hääletamisele tuleb põllutööministee
riumi alal peatükk II § 1. — asunikkude 
ehituslaenu fond wõtta 150 miljoni ase
mele 140 miljonit, see on 10 miljoni wõrra 
wähem. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . (Hüüded : Ä r a l u g e d a ! ) 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Ettepaneku poolt 
on 21 häält, wastu 12, s e e g a o n e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Hääletamisele tuleb ühtlustamise kom
misjoni ettepanek, määrata põllutööminis
teeriumi alal peatükk III § 1. ühispiima-
talituste riikliku laenufondi täienda
miseks 35 miljonit 60 miljoni marga ase
mele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

Hääletamisele tuleb rahaministri ette
panek põllutööministeeriumi alal, peatükk 
III § 2. — maaparanduse riiklik laen — 
42.500.000.— wõtta 45.000.000.— ase
mele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

Hääletamisele tuleb ühtlustamise kom
misjoni ettepanek põllutööministeeriumi 
alal peatükk III § 3. wastu wõtta 5 mil
jonit marka, see tähendab põllumajan
duslikkude koolide ja riiklikkude katse-
asutuste laenu täiendamiseks — 10 mil
joni marga asemele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Rahaministri poolt on ettepanek sa
muti põllutööministeeriumi alal peatükk 
III § 5. külmetusmaja ehitamiseks 5 mil
jonit marka kustutada. ( H ä ä l e t a 
t akse . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Hääletamisele tuleb rahaministri ette
panek põllutööministeeriumi alal peatükk 
III § 6. laen linatööstusele 5 miljonit mk. 
kustutada. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d . 

Kõik parandus-ettepanekud on hääle
tatud. Muutunud on sellega järgmised 
summad: operatsioonifondid on wastu 
wõetud kogusummas 298.500.000 marka, 
nende muudatustega, mis siin Riigikogu 
on heaks kiitnud. Nüüd panen hääleta
misele erakorralised kulud B. operatsioo
nifondid wastuwõetud muudatustega. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e r a k o r r a l i s e d ku lud 
B. o p e r a t s i o o n i f o n d i d w a s t u 
w õ e t u d . 

Sellega on ülewaateks esialgse kok-
kuwõtte järele korralisi kulusid wastu 
wõetud 6.086.765.100 marka, erakorralisi 
1.337.689.200 marka, operatsioonifondisid 
298.500.000 marka, kokku 7.424.454.300 
marka. 

A r u a n d j a K. K o r n e l (loeb): 

TULUD. 
(Waata lisa nr. 3, weerg 37—42.) 
A r u a n d j a K. Korne l : Tulude osa 

kohta on mul kommisjoni nimel järgmi
sed parandused teha. 

Korralised tulud peatükk XIX mitme
sugused riigiwarandused. § 3. — Mitme
suguste waranduste müük — suurendada 
weel 10 miljoni marga wõrra, seega 30 
miljoni asemele wõtta 40 miljonit marka. 
Seda tuleb waadelda, kui Walitsuse ette
panekut. 

Peale selle on härra rahaministri poolt 
puhtredaktsiooniline parandus tehtud: era
korraliste tulude alal kustutada § 7. Kait
seliidu maks 50.000.000.— 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Ühtlus
tamise kommisjoni poolt on ettepanek 
tehtud: Korralised tulud. Ptk. XIX. § 3. 
mitmesuguste waranduste müük — üles 
wõtta 30 miljoni asemele 40 miljonit marka. 

Ja siis on härra rahaministri poolt 
juba warem tehtud ettepanek: erakorra
liste tulude all kustutada, § 7. kaitseliidu 
maks 50 miljonit marka. 

A. J õ e ä ä r (sd.): Panen ette korra
liste tulude eelarwe-osas ptk. VII tem-
pelmaks ja lõiwud § 2. kohtulõiwud ja re-
wisjonimaks — suurendada 10 miljoni 
marga wõrra, 40 miljoni asemele üles 
wõtta 50 miljonit marka. 

Põhjendusena toon ette seda, et Riigi
kogu poolt wastu wõeti „Kohtumaksude 
ja -kulude seaduse muutmise ja täienda
mise seadus", mis riigi sissetulekuid sellel 
alal wastawa summa wõrra suurendab. 

R a h a m i n i s t e r L. Sepp: Austa
tud Riigikogu liikmed! Ma tähendasin 
juba ennem, et mõned tulude summad on 
eelarwes kahtlemata suuremana kalku
leeritud, kui tuludes tegelikult ette näha. 
Kuid ma paneksin ette üksikuid summa
sid, mis kahtlased näiwad, mitte rewidee-
rima hakata, sest see kutsuks esile üldise 
summade rewideerimise. Sellepärast ar
wan, et otstarbekohane pole ka wähem-
hinnatud tulusummasid rewideerima ha
kata, sest nüüd wõib oletada, et kui ühel 
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alal natuke rohkem tulusid sisse tuleb, 
siis teisel kohal jälle wastawalt wähem, 
nii et kogusumma tuludest ikka samaks 

Panen ette summa samal kujul wastu 
wõtta, nagu ta kommisjoni poolt on esi
tatud. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : On teh
tud kaks ettepanekut. Esiteks ühtlusta
mise kommisjoni poolt: Ptk. XIX, mit
mesuguste waranduste müügist saadawad 
sissetulekud tõsta 30 miljoni marga pealt 
40 miljoni marga peale. Teiseks rkl. Jõe-
äär'i poolt kohtulõiwude ja rewisjoni-
maksu suurendada 10 miljoni marga 
wõrra. Rahaminister waidleb selle ette
paneku wastu. Peale selle tuleb eraldi 
hääletamisele ptk. XIV § 3. tulud metsa
dest. Seal on kaks warianti. Suurem 
wariant 735.300.000 marka ja wähem 
695.300.000 marka. Wahe on 40.000.000 
marka. Kokkuarwamisel on wõetud 
arwesse suurem wariant. Panen hää
letamisele peatükk XIV, § 3. suurema 
wariandi. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a m u s e g a on s u u 
r em w a r i a n t w a s t u w õ e t u d . 
Panen hääletamisele rkl. Jõeäär'i ette
paneku ptk. VII, § 2. kohtulõiwud ja re-
wisjonimaks suurendada 10.000.000 marga 
wõrra. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k t a g a s i 
l ü k a t u d . (A. J õ e ä ä r, sd.: P a l u n 
ä r a l u g e d a ! ) Soowitakse häälte luge
mist, siis hääletan uuesti. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) Ettepaneku poolt on' 10 häält, 
wastu 16, s e e g a on e t t e p a n e k 
t a g a s i l ü k a t u d . 

Panen hääletamisele ühtlustamise kom
misjoni ettepaneku ptk. XIX, § 3. suuren
dada 10 miljoni marga wõrra ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Panen hääletamisele rahaministri ette
paneku, mis juba warem tehtud ja nimelt 
erakorraliste tulude all § 7-as wälja 
jätta kaitseliidu maks 50 miljonit marka. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

Nüüd on meil kulusid wastu wõetud 
7.424.454.300 marga suuruses. Nende muu
datustega, mis tulude eelarwes wastu wõe
tud, kujuneb tulude summa 7.427.030.100 
marka. Seega kaob ära puudujääk ja 
jääb ülejääki 2.575.800 marka. Panen 
hääletamisele tulude osa ühes wastuwõe
tud muudatustega. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on t u l u d e 
osa w a s t u w õ e t u d . 

A r u a n d j a K. Korne l : Teen ette
paneku eelarwe lisa täna mitte aruta
misele wõtta, sest et wastawat aruandjat 
siin ei ole, ja mina ei saaks kõigeparema 
tahtmise juures selle osa juures ligemaid 
seletusi anda ega tehtud parandustele 
wastu waielda. Teen ettepaneku koos
olek lõpetada. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Aru
andja poolt on ettepanek tehtud lõpetada 
koosolek. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d . 

Lõpetan koosoleku. 
Koosolek lõpeb kell 12.55 min. 

Algkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu esimees J. Tõnisson. 

Abiesimees M. Martna. 

Sekretäär T. Kalbus. 

Abisekretäär J. Puskar. 


